
 – Milyen benyomásokat 
szer  zett a fesztiválon? 

 – Két szakma versenyébe tud-
tam belenézni: úgy láttam, hogy 
mindkettő lebonyolítása – nem-
zetközi mércével mérve is – igen 
magas színvonalú volt.  Ugyan-
ez elmondható az egész fesztivál 

szervezéséről is. A fi atalok fel-
készültségéről, szakmai tudásá-
ról sajnos nem tudok reális vé-
leményt alkotni, hiszen ehhez 
keveset láttam, mindössze egy 
napra jöttem. Öröm volt látni a 
versenyzők lelkesedését.  

 – Milyen feltételeket kell 
teljesíteni ahhoz, hogy egy 
ország elnyerje a EuroSkills 
megrendezésének jogát?  

 – Mindenekelőtt az adott kor-

mány támogatására van szük-
ség. Ezeknek a versenyeknek 
komoly visszhangjuk és utóha-
tásuk van. A sikeres rendezés-
hez és lebonyolításhoz elenged-
hetetlen, hogy a kormány teljes 
mértékben a kezdeményezés 
mellé álljon. Ahogy értesültem 
róla, önöknél ez a feltétel adott, 
a magyar kormány nagy fi gyel-
met fordít a szakképzésre, de 
úgy tapasztalom, hogy ez egyre 
több országban így van.  

 – Hogyan ítéli meg a fi atal 
szakmunkások helyzetét Eu-
rópában?

 – A fi atalok munkanélküli-
sége jelenleg egész Európában 
nagy problémát jelent. Legfel-
jebb az egyik országban valami-
vel jobb a helyzet, mint a másik-

ban. Az állástalanok száma min-
denhol túl sok. Nekünk az a fel-
adatunk, hogy népszerűsítsük 
az oktatás, a szakképzés fontos-
ságát, és küzdjünk azért, hogy 
a gyerekek maradjanak bent az 
iskolákban, minél kevesebb le-
gyen a lemorzsolódás. Minden 
ország, az egész európai gazda-
ság érdeke, hogy minél több le-
gyen a szakképzett, felkészült fi -
atal. 

 – Ez jelentheti a megoldást 
a fi atalok munkanélküli sé-
gére?  

 – A gazdaság most egy kicsit 
jobb helyzetben van, mint az el-
múlt néhány évben, és a követ-
kező évekre vonatkozó kilátá-
sok is optimisták. A dolgok fo-
lyamatosan mozgásban vannak. 

A gazdaság egy kicsit 
olyan, mint az óra in-
gája – hol erre, hol arra 
leng. Tíz évvel ezelőtt a 
nagy multik kivitték a 
termelést Európából, 
most újraértékelik a 
helyzetet. Miért is ne? 
Ahhoz, hogy a terme-
lés visszakerüljön Eu-
rópába, a fi atalok szak-
tudása, felkészültsége 
jelenti az alapot. 

 – A Szakma Sztár 
versenyzői és győz-
tesei Önhöz hasonló-
an optimisták és lel-
kesek.  Valóban van 
okuk a derűlátásra? 

 – Azok a fi atalok, 
akik ilyen szakmai ver-
senyeken részt vesz-
nek, nagy lépést tettek előre.  A 
többségük biztosan eléri a maga 
elé kitűzött célt. A hasonló meg-
mérettetések győztesei – túl a 
biztos jövő kilátásain – a szak-

májuk követeivé válnak, az ered-
ményeikkel, a sikerükkel, a lel-
kesedésükkel. Népszerűsíthetik 
a tanulás, a képzés fontosságát, 
példát mutatva másoknak is. 
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Jóval nagyobb az elhelyezkedési esé-
lye azoknak a fi ataloknak, akik valós 
munkahelyen, üzemi körülmények 
kö zött töltik a gyakorlatot – véli Ko-
máromi Róbert MNH főigazgató. 

 (3. oldal)

Fokozatosan növekszik az előválo-
gatókra jelentkező fi atalok száma 
– fejtette ki Bihall Tamás, az MKIK al-
elnöke.

 (3. oldal)

A kormány az elmúlt négy évben 
megteremtette a megújított szakkép-
zés jogszabályi hátterét – hangsúlyoz-
ta Czomba Sándor foglalkoztatáspoli-
tikai államtitkár.

  (3. oldal)

A szakképzési különszám a 
Nemzetgazdasági Minisztérium 

támogatásával készült, 
az NFA-KA-NGM 11/2013. 
számú pályázat keretében

A Magyar Kereskedelmi és 
Ipar kamara az idén hetedik alka-
lommal rendezte meg a Szak-
ma Kiváló Tanulója Versenyt 
(SZKTV), valamint az Országos 
Szakmai Tanulmányi Versenyt 
(OSZTV). Ezek országos döntő-
jének, a VII. Szakma Sztár Fesz-
tiválnak 2014. április 14-16. kö-
zött Budapesten, a Hungexpo 
Vásárközpont G és F pavilonja 
adott otthont.  

A megnyitó ünnepség a ver-
senyben résztvevő szakmák kép-
viselőinek színpadra vonulásá-
val kezdődött, majd a Himnusz 
elhangzása után köszöntötték a 
verseny résztvevőit, támogatóit, 

a szakképzés kormányzati és ka-
marai vezetőit, valamint az okta-
tási intézmények vezető képvise-
lőit. A fesztivált Parragh László, 
az MKIK elnöke nyitotta meg.

 – Eltelt egy év és újra itt va-
gyunk, immár hetedik alkalom-
mal kezdődik meg a Szakma 
Sztár Fesztivál, a fi atal tehetsé-
ges szakmunkástanulók nemes 
vetélkedője. Nagy öröm a jelen-
lévő fi atalok sokaságát, az iz-
gatott és mégis boldog arcokat 
látni. Nem nehéz megállapítani, 
hogy évről évre egyre nagyobb 
ez a verseny, s egyre nagyobb 
számú résztvevőt vonz a dön-
tő rendezvény – kezdte. Ma már 
13 ezer négyzetméteres terüle-
ten, két csarnokban zajlanak a 
versenyek, immár 38 szakmában 
mérik össze tudásukat a fi atalok. 

Külön öröm, hogy egyre több fi a-
tal érdeklődik a szakmák iránt és 
ez már a rendezvény látogatott-
ságán is érezhető. Az idén 14-15 
ezres közönségre számíthatunk, 
s nagyszerű dolog, hogy több-
ségben pályaválasztás előtt álló, 
hetedik-nyolcadik osztályos diá-
kok érkeznek a döntő megtekin-
tésére. Bízhatunk abban, hogy 
őszintén érdeklődnek a kétkezi 
munkát igénylő szakmák iránt, 
beleértve a ráépülő, magasab-
ban kvalifi kált szakmákat is. Itt 
most végiggondolhatják elkép-
zeléseiket a jövőről, motivációt 
kaphatnak, hogy milyen szakmá-
hoz lenne kedvük, megerősíthe-
tik magukban vagy megváltoztat-
hatják a pályaválasztásról szóló 
elhatározásukat. Parragh Lász-
ló külön köszönetet mondott a 
Klebelsberg Intézményfenntartó 
Központnak (KLIK) a budapes-
ti 7-8 osztályos általános iskolá-
sok meghívásáért. Mint elmond-
ta, mintegy ötezer pályaválasztás 
előtt álló diák nézheti meg en-
nek köszönhetően a döntő verse-
nyeit. Vidékről pedig a kamarák 
mintegy 200 autóbusszal össze-
sen tízezer tanulót utaztatnak a 
fővárosba. 

 – A rendezvény jelmondata: 
„A jó szakma felér egy diplomá-
val!” – már az egész társadalom-
ban ismertté vált – hangsúlyozta 
Parragh László. A kamara évek-
kel ezelőtt célul tűzte ki a szak-
képzés népszerűsítését, a kétke-
zi szakmák becsületének helyre-
állítását. Vállalta azt is, hogy élé-
re áll a duális képzés hazai meg-
valósításának. 

– Azt hiszem, ezt a célt mos-
tanra sikerült elérni – állapította 
meg a kamara elnöke. – A felada-
tunk immár az, hogy minél töb-
beket megnyerjünk, csatlakozza-
nak a nemes ügyhöz, hogy az is-

Parragh László megnyitotta a Szakma Sztár Fesztivált

Rangot adunk a szakmáknak

Osváth Sarolta

Nagyszerű érzés ismét a ma-
gyar szakképzés legjobbjaival 
együtt lenni – mondta beszédé-
ben Orbán Viktor a Szakma Kivá-
ló Tanulója és az Országos Szak-
mai Tanulmányi Verseny döntő-
jének záróünnepségén. Úgy vé-
lekedett, hogy amit a verseny 
résztvevői letettek az asztalra, az 
valódi mestermunka. Szerinte a 
versenyző fi atalok nemcsak ma-
guknak szereztek elismerést, di-
csőséget szereztek az iskolájuk-
nak, tanáraiknak és az országnak 
is. Külön kiemelte, hogy kemény 
és állhatatos munkájukért tiszte-
let és elismerés illeti a felkészítő 
tanárokat is.

Gratulált és köszönetet mon-
dott Parragh Lászlónak, a Ma-
gyar Kereskedelmi és Iparka-
mara elnökének, hogy immár 
sokadik éve ismételten megren-
dezték ezt a versenyt. A növek-
vő érdeklődés magáért beszél. A 
miniszterelnök egyúttal annak a 
reményének adott hangot, hogy 
Magyarország hamarosan egy 
nemzetközi szakmai versenynek 
is otthont adhat majd, és meg-
ígérte, hogy az ehhez szükséges 
támogatást a kormány biztosíta-
ni fogja. Köszönetet mondott a 
kamarának azért is, mert az el-
múlt években a kormány elvsze-
rű és elkötelezett segítője volt 
a munkaalapú gazdaság megte-
remtésében, a kétkezi munka 
becsületének helyreállításában 

és a szakképzési rendszer átala-
kításában.

Azt akarjuk, hogy a szakisko-
lák ne a munkanélküliek, hanem 
a munkából élő emberek szá-
mát gyarapítsák – hangsúlyozta 
Orbán Viktor miniszterelnök. – 
Azt akarjuk, hogy a diákok olyan 
mesterségeket tanuljanak, olyan 
végzettséget szerezzenek, ami-
vel valóban el tudnak helyezked-
ni. Ha azt akarjuk, márpedig azt 
akarjuk, hogy Magyarország le-
gyen Európa egyik termelési köz-
pontja, akkor az országnak ma-
gasan képzett szakembergárdára 
lesz szüksége. A magyar szakem-
berek ma az ország legfontosabb 
versenyelőnyét jelentik. S hogy 
ez így is maradjon, ezért a kama-
rával a megállapodás küszöbén 
állunk arról, hogy a 2014-20-as 
fejlesztési időszakban több tíz-
milliárd forintot fordítsunk a ha-
zai szakképzési rendszer fejlesz-
tésére – jelentette be Orbán Vik-
tor. A kormány a jövőben is szá-
mít a kamara közreműködésére 
és tanácsaira. Az elmúlt évek azt 
mutatják, hogy a kormány és a 
kamara szoros együttműködése 
képes megteremteni a verseny-
képes szakképzést, a duális rend-
szer bevezetésével „jó lóra tet-
tünk, a helyes utat választottuk”.

A szakképzési rendszer adja a 
munkára épülő gazdaságpolitika 
alapját. A miniszterelnök szerint 
az igazán jó hír, hogy ez az út, ez 
a politika, a jövő útja biztonság-
ban van, Magyarország, amely 
nem fél saját kezébe venni sor-
sát, és van bátorsága küzdeni az 
érdekeiért, nagy jövő előtt áll. Az 
országgyűlési választáson az em-
berek igent mondtak az új gazda-
ságpolitikára, amelynek célja a 
munkaalapú – nem pedig speku-
lációalapú – gazdaság felépítése.

Orbán Viktor miniszterelnök köszöntője a záróünnepségen

Versenyelőnyt jelentenek  
a jó magyar szakemberek

Kocsi Margit

Aki már tizenévesen egy szakma sztárja, az jó úton halad 
afelé, hogy sikeres ember legyen – ezzel a gondolattal indí-
totta köszöntőjét Orbán Viktor miniszterelnök, aki idén is 
ellátogatott a Szakma Sztár Fesztiválra. Ezúttal az ered-
ményhirdetésen gratulált a verseny minden közreműködő-
jének, s személyesen köszöntötte a legjobbakat díjátadás-
kor a színpadon.

Orbán Viktor miniszterelnök a fesztivál záróünnepségén

(Folytatás a 2. oldalon) 

Parragh László, az MKIK elnöke köszönti a résztvevőket

Thorn ter Stege, a EuroSkills főtitkára

A szakmai versenyek célja a gyakorlatigényes, „fi zikai” 
szakmák társadalmi presztízsének és vonzerejének növe-
lése, népszerűsítése – hangsúlyozta a VII. Szakma Sztár 
Fesztivál megnyitó ünnepségén Parragh László, a Ma-
gyar Kereskedelmi és Iparkamara elnöke. A kamara gon-
dozásába átadott 38 szakma nappali tagozaton végzős 
szakiskolai és szakközépiskolai tanulói számára meghir-
detett országos verseny három napos döntőjén 106 iskolá-
ból 194 diák vett részt. 

Thorn ter Stege, a EuroSkills főtitkára elégedett Budapesttel

A versenyzők szakmájuk követei Európában

Losonczi Lívia

A Szakma Sztár Fesztivál színvonaláról kívánt képet 
kapni Thorn ter Stege, a EuroSkills főtitkára, aki kifeje-
zetten a verseny megtekintésére érkezett Budapestre. Ha-
zánk ugyanis – más országok mellett – pályázik a 2018-
as EuroSkills, Európa legnagyobb szakmai versenyének 
megrendezésére. A döntést a főtitkár véleménye is befo-
lyásolhatja.
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Kíváncsi srácok

A srácok megálltak az egyik pultnál, és nézegetni kezdték a prospek-
tusokat. Először azt fogták kézbe, amelyiken csinos lányok voltak, 
pikáns fehérneműkben. De nem sokáig forgatták, mert egy másik 
prospektust érdekesebbnek találtak. Pedig abban nem voltak szőke 
lányok, de volt egy csomó műszaki adat. Azokat böngészték. A lányos 
prospektust is elvitték azért, de komolyan azokról a vezetékekről és 
elektronikai kérdésekről diskuráltak, amelyek – úgy látszik – ezeket a 
kamaszokat komolyan érdeklik.
 A Szakma Sztár Fesztiválra az idén ötezer budapesti és tízezer vidéki 
diák látogatott el. Azt lehetne gondolni, jó buli volt, egy szabad nap, 
amikor nem kellett iskolába menni. Nyilván ez is igaz, de valójában 
a fesztivál ennél sokkal több volt. Őszintén kíváncsi gyerekek jártak-
keltek a nagy kiállítási csarnokokban. Figyeltek mindenfelé, nézték, 
kik-mit csinálnak, hogyan dolgoznak, milyen eszközöket használnak a 
versenyző fi atalemberek. Akik már vitték valamire a maguk választot-
ta szakmában, hiszen egy nagy, országos verseny döntőjébe jutottak 
– vagyis a legjobbak valamiből.
 A látogató, bámészkodó diákok komolyan vették ezt a helyet. Ahol 
megnézhették, mit jelent egyik vagy másik szakma a gyakorlatban. 
Milyen lenne, ha ők is ezt csinálnák majd, ha „nagyok lesznek”. Megta-
pasztalhatják, mennyire érdekes, nehéz, bonyolult vagy vonzó a szá-
mukra egyik vagy másik munka. Sehol nem szerezhetnek egyszerre 
ilyen átfogó képet 38 féle szakmáról. És megállhattak ott, ahol éppen 
valami érdekeset láttak. Nézegethették, kérdezhettek, egyet-mást 
akár maguk is kipróbálhattak. 
Végtére is a saját sorsukról nekik kell dönteniük. Hogy mik lesznek, ha 
nagyok lesznek. Hogy olyan pályát választanak-e, amit vasárnap is szí-
vesen csinálnának – ahogy egykor a kitűnő színművész, Pécsi Sándor 
tanácsolta a pályaválasztás előtt vergődő fi ataloknak. Mert csak ilyet 
érdemes választani. 
 A Szakma Sztár Fesztiválon élőben láthatták, milyen lenne az életük, 
ha kőművesek, szakácsok, festők, szabók, elektronikai vagy mondjuk, 
mechatronikai technikusok lennének. Elgondolkodhatnak rajta, mivel 
töltenék szívesen az életük nagyobbik részét.

Peredi Ágnes

Hamarosan ismét lehet majd 
szurkolni a fi atal magyar szak-
munkásoknak. Október 2-án 
kezdődik a szakmák európai 
bajnoksága, a EuroSkills 2014 a 
franciaországi Lille-ben. A ma-
gyar résztvevők közül néhányan 
a Szakma Sztár Fesztiválon is 
bemutatták tudásukat az érdek-
lődőknek. S érdeklődők voltak 
szép számban, a hazai szakmai 
versenyek résztvevői és a látoga-
tók közül is.

Magyarország 2008 óta vesz 
részt a EuroSkills versenyeken. 

Eddig 2012-ben a belgiumi Spa-
Francorchamps-ban szerepeltek 
legjobban a magyar fi atalok: 5 
arany-, 1 ezüst- és 5 bronzérmet 
szereztek. A Lille-ben 15 szakmá-
ban induló versenyzők körében 
nem titkolt célkitűzés, hogy meg-
őrizzék vagy akár túl is szárnyal-
ják ezt a rekordot.

A EuroSkills azért is érdemel 
fi gyelmet, mert Magyarország 
megpályázta a 2018-as verseny 
rendezését. Várhatóan május ele-
jén születik döntés arról, hogy 
Norvégia vagy Magyarország 
kapja meg ezt a jogot. A kormány 
állami garanciavállalással növel-
te a magyar esélyeket.

EuroSkills krónika

– km –

 Az idei Szakma Sztár Fesztivál már szinte nem különbözött 
a nagy EuroSkills vagy WorldSkills versenyektől. Nem vélet-
lenül, hiszen a szakmák mostani magyarországi vetélkedő-
je hangulatában, a résztvevők és a látogatók számát tekint-
ve sokban az európai és világrendezvények pezsgését idézte.

A Magyar Kereskedelmi és 
Iparkamara megbízásából már 
hetedik éve szervezik a Szakma 
Sztár Fesztivál előkészítő verse-
nyeit is. 

– Kollégáink nagy gyakorlattal 
és tudással készítik elő és bonyo-
lítják le az eseményt.  Biztonsá-
got ad, hogy támaszkodhatunk 
a versenyt és az iskolánkat egy-
aránt támogató vállalatok segít-
ségére. Partnereink látják, hogy 
milyen hasznosak ezek a szak-
mai versenyek. Napi kapcsolat-
ban állunk a támogató cégekkel 
és így nem csak elméletben, ha-
nem gyakorlatban is magas szín-

vonalon tudják a diákok megta-
nulni a szakmájukat.

Ebben az évben a Szily Kálmán 
Műszaki Szakközépiskola, Szak-
iskola és Kollégium három tanu-
lója jutott be az országos döntő-
be: két épületgépész technikus és 
egy klíma- és gázkészülék szere-
lő. Ők szinte biztosan el tudnak 
helyezkedni a szakmájukban.  

– Az idén is tapasztaltuk, hogy 
a diákok egyre komolyabban ve-
szik a felkészülést. A verseny-
szellem nagyon pozitívan hat rá-
juk, de a tanárokra is. A legjob-
bat hozza ki belőlük, és a legjobb 
lehetőségeket teremti meg a szá-
mukra. Nem kétséges, hogy en-
nek köszönhetôen is évről évre 
növekszik a színvonal – mondta 
Fábián Zoltán igazgató.

A tanulók komolyan készültek

Pozitív versenyszellem
– Ebben az évben is hat szakmában indultak diákjaink a 
Szakma Sztár Fesztiválon, amely a legjobbak számára a 
EuroSkills illetve a WorldSkills nemzetközi versenyek vá-
logatója is. Az épületgépész technikus hallgatókat segítet-
te, hogy a közelmúltban egy csehországi nemzetközi verse-
nyen sikeresen szerepeltek – mondta el lapunknak Fábián 
Zoltán, a Szily Kálmán Műszaki Szakközépiskola, Szakis-
kola és Kollégium igazgatója.

A versenyszellem nagyon pozitívan hat a tanárokra és a diákokra is

– peredi –

– Nagyon jókat kérdeztek, 
jegyzeteltek, és az iskolákban, 
az osztályfőnöki órákon bizto-
san lesz folytatása a Szakma 
Sztár Fesztiválon szerzett be-
nyomásoknak. Kiváló kezdemé-
nyezés, hogy ennyi pályaválasz-
tás előtt álló diákot hoztak el a 
verseny döntőjére.

A Komárom-Esztergom me-
gyei Géza Fejedelem Ipari Szak-
képző Iskola a Magyar Keres-
kedelmi és Iparkamara felkéré-
sére évek óta aktív résztvevője 
a Szakma Kiváló Tanulója Ver-
seny döntőjének, házigazdája 
egyes gépész szakmákban. Az is-
kola több mint százéves, és min-
dig jellemző volt működésére a 
kor műszaki igényeihez történő 
alkalmazkodás. 

– Az idei verseny újdonsága 
volt, hogy változtak a verseny-
kiírás szabályai a korábbiak-
hoz képest – mondta az igazga-
tóhelyettes. A megmérettetés 
több lépcsőben zajlott most is. 

Az első lépcső az elődöntő volt, 
amely során az írásbeli feladato-
kat oldották meg a diákok a me-
gyei kamaráknál. Ezt követte az 
előválogató verseny, amelyben 
részben szóbeli, részben gyakor-
lati feladatokat kellett megolda-
niuk. Ezután következett a dön-
tő. Ennél már az új szabály volt 
érvényben, vagyis az adott ver-
senynapon nyújtott legjobb tel-
jesítmény döntött. 

A Szakma Kiváló Tanulója Ver-
senyen az ország legjobb szer-
számkészítő, gépi forgácsoló, 
szerkezetlakatos, géplakatos ta-
nulói mérték össze a tudásukat 
és ügyességüket. Ez a verseny a 
jelmondatában is jól szolgálja a 
szakképzést, vagyis: „A jó szak-
ma felér egy diplomával!” A ta-
pasztalatok azt mutatják, hogy a 
tanulók szakmai kifejezésmódja 
is sokat javult. A feladatok iga-
zodnak a valós élethez, komplex 
jellegűek. 

A verseny, az évenkénti meg-
mérettetés jól szolgálja a ma-
gyar szakképzést és a szakma-
választás előtt álló fi atalok dön-
tésének megkönnyítését. Azt 

is jól lehet érzékelni – emelte 
ki az igazgató-helyettes –, hogy 
növekszik a versenyek presztí-
zse. A diákok már maguktól je-
lentkeznek, érdeklődnek, mikor, 
hogyan lehet jelentkezni. Büsz-
kék rá, ha elindulhatnak a verse-
nyen. Rang részt venni, hát még 
sikert elérni. Azt is lehet látni, 
hogy a verseny színvonala év-
ről évre emelkedik. Nehezebbek 
a feladatok, komolyabb a felké-
szülés, és egyre jobb a résztve-
vők teljesítménye is.

Egyre felkészültebbek a résztvevők

Nőtt a versenyzés presztízse
– Nagyszerű volt látni az idei versenyen, hogy a fi atalok 
milyen felkészülten érkeztek az általános iskolákból – osz-
totta meg velünk legfrissebb élményét Fenyvesi Ottó, a Ko-
márom-Esztergom megyei Géza Fejedelem Ipari Szakkép-
ző Iskola igazgatóhelyettese.

Fenyvesi Ottó, a Komárom-Esztergom 
megyei Géza Fejedelem Ipari Szak-
képző Iskola igazgatóhelyettese

– peredi –

– Az osztályfőnököm unszo-
lására jelentkeztem, az elődön-
tőkön elsőként jutottam to-
vább és megnyertem a versenyt 
is - idézi fel a sikert. – Tanulni 
kellett külön is a versenyre, de 
az iskolában megszerzett tudás 
sokat segített.

A fi atal kőműves megmaradt 
a szakmájában. Halásziban él 
és dolgozik azóta is. A kis tele-
pülés Mosonmagyaróvár köze-
lében fekszik a Mosoni-Duna 
partján, a Szigetközben. 

– Édesapám vállalkozásá-
ban dolgozom. Tízen vagyunk 
a cégben. Annak idején, ami-
kor gyerek voltam, ezt a mun-
kát láttam apámnál. Ebbe szü-
lettem bele. Szerettem nézni, 
ahogy édesapám dolgozott, és 
én is szeretem ezt csinálni – 
mondta a 25 éves fi atalember, 
aki éppen mostanában költö-
zött össze a barátnőjével. 

– A szárnybontogatásnál tar-
tunk – mondja költői, szép ki-
fejezéssel.

A jövő miatt egyáltalán nem 
nyugtalankodik. 

– Az ország nyugati részében 
könnyebb a helyzet az építő-
iparban is, 
mint másutt. 
Van elég mun-
kánk. Meg le-
he  tősen sok 
kül földi tele-
pült le a kör-
nyéken, s van-
nak visszatérő 
kuncsaftjaink 
is. Széles a 
ská la, sokféle 
megbízást ka-
punk, családi 
házra, lakóház-
ra, ikerházakra 
és ipari létesít-
ményekre is. 
Mindenféle fel-
adatunk van, 
ami csak a 
szakmánkhoz 
kapcsolódik.

– pá –

Magabiztosság és udvariasság. Ez jellemzi Szuda Sándor 
kőművest, aki megnyerte az első Szakma Sztár Fesztivál 
kőműves versenyét 2008-ban.

Szuda Sándor kőműves nem tart a 
jövőtől

Szuda Sándor hű 
a szakmájához

kolák, a tanárok, a szülők és a 
vállalkozások egyaránt maguké-
nak érezzék, elkötelezetten tá-
mogassák és tegyenek érte.  

– Számunkra a Szakma Sztár 
Fesztivál ünnep, a szakmák, a 
szakképzés ünnepe – fogalma-
zott. – Lehetőséget ad arra, hogy 
számvetést készítsünk a szak-
mák és a képzés állapotáról. 
Megállapíthatjuk, hogy már na-

gyon sok jó lépés megtörtént, de 
még néhány akadályt le kell küz-
denünk a következő időszak-
ban. El kell érni,  hogy a szak-
képzés még gördülékenyebben 
működjön, minden területen. 
Végig kell gondolnunk például 
az összefüggést, hogy a felsőok-
tatás irányában milyen nyitásra 
lenne szükség és lehetőség. Azt 
látjuk, hogy a fejlett Európában 
a felsőfokú képzettséggel ren-
delkező fi atalok munkanélkü-

liségének egyetlen ellenszere, 
hogy a gyakorlati képzést beve-
zették az egyetemeken és a főis-
kolákon is. Azt gondolom, hogy 
nekünk is ezt az irányt kell meg-
célozni, ebbe az irányba kell el-
indulni. Az „akadálymentesítés” 
érdekében készítettünk egy ja-
vaslatokat is tartalmazó elem-
zést, amelyet megosztottunk a 
kormánnyal és letettünk a kor-
mányfő asztalára. 

– Örülünk annak, hogy ha-

zánkban a szakmák elismeré-
se fontos társadalmi gondolattá 
vált, és egyre többen egyetérte-
nek a szakképzés méltó rangra 
emelésével – emelte ki az MKIK 
elnöke. – Külön örülünk annak, 
hogy a Szakma Sztár Fesztiválra 
nemcsak Magyarországról, ha-
nem a határon túlról, a Kárpát-
medencéből is vannak vendé-
geink és versenyzőink, például 
Dunaszerdahelyről is érkeztek 
fi atalok – tette hozzá. Majd kö-
szönetet mondott Czomba Sán-
dor államtitkárnak azért, hogy 
kormányzati szinten támogat-

ta a kamara kezdeményezését 
és az MKIK megpályázhatta a 
2018. évi EuroSkills verseny Bu-
dapesten történő megrendezé-
sét, és ehhez megkapta a kor-
mány garanciáját. A verseny 
helyszínéről májusban a francia-
országi Lille-ben fog dönteni a 
EuroSkills szervezete.

Végezetül a fi ataloknak sike-
res és tisztességes versenyzést 
kívánt, s leginkább azt, hogy a 
megszerzett tudásukat és ver-
senytapasztalataikat az életben 
a boldogulásukhoz is sikeresen 
fel tudják használni.

Rangot adunk a kétkezi szakmáknak
(Folytatás az 1. oldalról) 

A fesztivál nyitóünnepségén a szakmák felvonulása
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 – Mennyire ismert a ver-
seny a szakiskolák körében? 

 – Három-négy éve még ma-
gyarázni kellett, mi is az a Szak-
ma Sztár, mára a híre eljutott 
Magyarország minden iskolájá-
ba és töretlenül nő az érdeklő-
dés iránta. Nemrég beszéltem az 
Agrárkamara elnökével, és egé-
szen biztos vagyok benne, hogy 
rövidesen az agrárszakmák is 
csatlakoznak. Egyébként nem-
csak a verseny vált közismert-
té, hanem „a jó szakma felér egy 
diplomával”  szlogen is egyre in-
kább elfogadott. 

 – Az elfogadottság a szak-
középiskolába jelentkezők 
számán is lemérhető?

 – Már igen. A legjobban per-
sze ott, ahol az ösztöndíjakat az 
állam biztosítja. Ez az országban 
körülbelül húsz, megyénként 
más, elsősorban helyi hiány-
szakmát érint. A pénz nyilvánva-
lóan nagy ösztönző, hiszen egy 
tanulószerződéses tanuló havi 
40-50 ezer forint javadalmazást 
kap, ami jelentős összeg a csalá-
dok életében. 

 – Vajon itthon lehet-e a fi -
atalokat tartani, főként a hi-
ányszakmákban?  

 – A külföld elszívó hatása saj-
nos létező probléma, de szerin-
tem a legjobb szakmunkások 

Magyarország legjobb munka-
helyeitől kapnak ajánlatot. Te-
hát az itteni nyertesek, vagy az 
itt magukat megmutatók egé-
szen biztosan válogathatnak 
a hazai munkahelyek között. 
Látjuk, hogy az európai hely-
zet nagyjából ugyanez, sőt ese-

tenként még feszítőbb. Vagyis 
ugyanazon szakmák hiánya ész-
lelhető, mint nálunk, jellemzően 
az ipariban és az idegenforgalmi 
kiszolgáló szakmákban. Abban 
bízunk, hogy Magyarországon a 
gazdaság növekedése az anya-
gi lehetőségeket is bővíti.  Nem 
szabad elfelejteni, hogy jelen-
leg demográfi ai apály van, tehát 
nagyon komoly tervező munka, 
vagy arány-irány meghatározás 
kell, hogy a gyerekek megfele-
lő helyeken folytassák a tanul-
mányaikat az általános iskola el-
végzése után.

 – Mennyire sikeres a ka-
mara pályaorientációs tevé-
kenysége? 

 – Az első idők passzív rezisz-
tenciája után most már megvan 
a kellő nyitottság és fogadó-
készség arra, hogy felkeressük 
az általános iskolákat, találkoz-
hassunk a diákokkal és a szü-
lőkkel, és hiteles vállalkozók, 
mesterek segítségével a gyakor-
latban megmutathassuk, mit is 
takar egy-egy szakma. A tanu-

lókat ez nagyon érdekli. Ponto-
san nemcsak a szakma, hanem 
az is, hogy miként lehet megélni 
belőle.  Arra is készülünk, hogy 
pályaválasztási szakembereket 
vonjunk be a munkába, akik tu-
dományos módszerek felhasz-
nálásával segítik és készítik fel 
a gyerekeket a jövőre. Úgy gon-
dolom, hogy lassan, de biztosan 
épül az új generáció, amelyből 
egy-egy jó asztalos, vendéglős 
vagy más szakember a magyar 
polgári középréteg soraiba lép-
het. Nem azonnal, hanem hosz-
szú fejlődési folyamat során. Eb-
be az irányba már határozott el-
mozdulás látszik.

 – A megnyitón elhangzott, 
hogy az ősszel bevezetett du-
ális képzéssel kapcsolatban 
vannak még gondok. Melyek 
ezek?

 – Készítettünk anyagokat, 
hogy milyen kiigazításokra len-
ne szükség, s a felvetéseket rövi-
desen meg fogjuk a kormánnyal 
is vitatni. Mindenekelőtt például 
azt, hogy a legátfogóbb, komoly 
szakmai-politikai döntést igény-
lő kérdésekhez a kormányon 
belül jelenleg nagyon szétterí-
tett szakképzési felügyelet nem 
szolgálja a hatékonyságot. A mi 
javaslatunk szerint a jogosítvá-

nyokat a munkaerőpiachoz leg-
közelebb álló tárcához kellene 
koncentrálni, hogy a szakkép-
zésben ne jelenjen meg sok-sok 
parciális érdek.  Meg kellene azt 
is fontolni, hogy a szakmunkás-
képzésben, vagy általában azon 
képzések esetében, ahol esetleg 
beruházások, eszközök, anyag-
vásárlások napi szinten zajla-
nak, ne központosított legyen 
a beszerzés, mint a közoktatá-
si rendszer más területein. Sze-
retnénk azt is kezdeményez-
ni, hogy a tanulók elosztását a 
szakképző évfolyamokon ne az 
iskola, hanem – a gazdaság ne-
vében – a kamara tegye. A klasz-
szikus osztrák-német duális mo-
dellben a gyerekek jellemzően 
vállalathoz jelentkeznek és utá-
na kerülnek iskolába. Nálunk 
ez a folyamat fordítva van: a ta-
nulók az iskolába jelentkeznek, 
majd utána keresnek számára 
gyakorlati helyet. Ezen a hagyo-
mányon nem kívánunk változ-
tatni, de úgy véljük, a gazdaság 
egészére rálátó szereplőnek, ne-
vezetesen a kamarának kellene 
megkapnia azt a döntési jogosít-
ványt, hogy a fi atal hol, milyen 
területen, milyen vállalatnál, mi-
lyen gazdasági szereplőnél ré-
szesüljön gyakorlati képzésben.

Bihall Tamás a törvényi kiigazítások szükségességéről

Célszerű a kamara jogosítványainak bővítése 

Losonczi Lívia

Az idén nemcsak azon szakmák száma bővült, amelyek 
képviseltették magukat a Szakma Sztár Fesztiválon, ha-
nem fokozatosan növekszik az előválogatókra jelentkező 
fi atalok száma is. Ez azoknak az erőfeszítéseknek is kö-
szönhető, amit a kamara tesz évek óta a gyakorlati kép-
zés erősítése érdekében – hangsúlyozta Bihall Tamás, az 
MKIK alelnöke, akivel egyebek közt a szakmai megméret-
tetés jelentőségéről beszélgettünk. 

Bihall Tamás, az MKIK alelnöke

Az államtitkár örömteli ese-
ménynek nevezte a hetedik éve 
megrendezett Szakma Sztár 
Fesztiválokat, amelyek közül 
több rendezvényen személyesen 
is részt vehetett. A versenyek 
iránt jelentősen megnőtt az ér-
deklődés az évek során mind a 
szakmák, a cégek, mind pedig 
a közönség, a pályaválasztó fi a-
talok és szüleik körében – álla-
pította meg. Ez azt jelenti, hogy 
beérik a kormány és a kamara 
közös erőfeszítése, amit a szak-
mák rangjának visszaszerzésére 
és a gazdaság számára megfele-
lő képzettségű szakmunkás biz-
tosítására tettek.  A magyar kor-
mánynak ez volt az egyik legfon-
tosabb célkitűzése – mutatott rá.

A nagy szavakkal illik óvato-
san bánni, de kétségkívül a jö-
vőnk múlik azon, hogy milyen 
az oktatási rendszerünk – jelen-
tette ki. Ezen belül is a szakkép-
zés a fejlődés motorja, s ha e té-
ren nem vagyunk képesek átütő 
sikereket elérni, lemaradunk a 
nemzetközi versenyben. A Ma-
gyarországon befektetni kívá-
nó külföldi cégek első kérdése, 
hogy van-e megfelelő és elegen-
dő jól képzett szakember a ter-
vezett tevékenységhez? Sajnos – 

bármennyire is rajta vagyunk és 
igyekszünk – még nem tartunk 
ott, ahol szeretnénk. Éppen 
ezért nagyon lényeges kérdés, 
hogy mi történik a szakképzés-
ben. Az elmúlt négy évben „a há-
zat felépítettük”, vagyis megte-
remtettük a jogszabályi környe-
zetet, új szakképzési törvény lé-
pett életbe. Dolgozunk az új Or-
szágos Szakképzési Jegyzéken 
(OKJ), a jelenlévők nap, mint 
nap tapasztalhatják az ezzel 
kapcsolatos változásokat. De 
van még teendőnk bőven. A „há-
zat” be is kell lakni. A következő 
időszakban a duális szakképzési 
rendszer fi nomhangolása követ-
kezik. Bízom benne, hogy végül 
sikeresen adaptáljuk azt a duális 
rendszert, amely Ausztriától Né-
metországon át Európa számos 
országában már bizonyítottan 
eredményesen működik. Mi kell 
ehhez? A vállalkozásokat be kell 
vonni a szakképzés rendszeré-
be, a szülőket és a tanulókat pe-
dig érdekeltté kell tenni abban, 
hogy a fi atalok szakmát tanul-
janak. Messzemenően egyetér-
tek a fesztivál szlogenjével, mert 
az élet egyre inkább bi-
zonyítja, hogy a jó szak-
ma felér egy diplomával. 
Ahhoz, hogy segítsük a 
pályaválasztást, kel lenek 
az ilyen alkalmak, mint a 
Szakma Sztár Fesztivál. 
De ennél is fontosabb az 
ösztönző-rendszer, amit 
az elmúlt években a szak-
munkásképzés támogatá-
sára kidolgoztunk. Egy 
hiányszakmát tanuló, jó 
eredményt felmutató, ta-
nulószerződéssel rendel-
kező fi atal havi ötvenezer 
forintos ösztöndíjban is 
részesülhet. Illúzió lenne 
azt gondolni, hogy ez ön-
magában elegendő mo-
tiváció a pályaválasztás-
hoz, de valamennyit biz-
tosan nyom a latban. 

Az államtitkár kitért ar-
ra, hogy szerinte csak ál-
viták voltak, hogy a tan-
kötelezettség korhatárát 
leszállították 18-ról 16 év-
re, úgy vélte, ez nem érin-

ti azokat, akik tanulni szeretné-
nek, hiszen a lehetőségek adot-
tak. Az sem volt igazi dilemma, 
hogy milyen a közismereti és a 
szakmai tárgyak aránya a  szak-
képzésben, nem kérdés ugyan-
is, hogy a szakképzésnek nem 
feladata az alapképzés – vagyis 
az általános iskolai oktatás - hi-
ányosságainak pótlása. A szak-
képzésnek a szakmára kell fel-
készítenie a tanulókat, ez a kö-
vetelmény hatotta át a törvény-
kezést és a szakképzéssel kap-
csolatos változtatásokat – emel-
te ki Czomba Sándor. – Majd 
így folytatta: Magyarországon 
a foglalkoztatással kapcsolatos 
problémák megoldását az je-
lentené, ha a foglalkoztatottak 
számát sikerülne tartósan négy 
millió fölé emelni, a munkanél-
küliséget pedig négy százalék 
alá szorítani. - Meggyőződésem, 
hogy e cél elérésében a mai nap-
nak és az ehhez hasonló nemes 
vetélkedőknek, szakmai ünne-
peknek óriási szerepük van – 
tette hozzá. 

Czomba Sándor végezetül gra-
tulált a résztvevőknek és a szer-
vezőknek, külön köszönetet 
mondott a kamarának és a szak-
iskoláknak az országos szakmai 
verseny színvonalas lebonyolí-
tásáért. Sok sikert kívánt a ver-
seny főszereplőinek, valamint 
sikeres szakmaválasztásra bíz-
tatta a verseny iránt érdeklődő 
fi atalokat.

Czomba Sándor: „A házat felépítettük”

Már a szakképzési rendszer 
fi nomhangolása következik

(osváth)

A kormány és a kamara fontos célkitűzése, hogy a gazda-
ságban rendelkezésre álljon a megfelelő minőségű és szá-
mú szakember. Ennek érdekében a kormány az elmúlt négy 
évben megteremtette a megújított szakképzés jogszabályi 
hátterét, és további fi nomítással meg lehet erősíteni a duá-
lis szakképzést – hangsúlyozta a megnyitón Czomba Sán-
dor, a Nemzetgazdasági Minisztérium (NGM) foglalkozta-
táspolitikai államtitkára. 

Czomba Sándor, az NGM foglalkoz-
tatáspolitikai államtitkára

 – Mennyire segíti a Szak-
ma Sztár Fesztivál a fi atalok 
pályaválasztását, a szakmák, 
a szaktudás népszerűsítését 
Magyarországon?

 – A Szakma Sztár Fesztivál – 
amellett, hogy a versenyek ré-
vén betekintést nyújt a szakmák 
világába – lehetőséget teremt 
arra is, hogy felhívja a pályavá-
lasztás előtt álló fi atalok fi gyel-
mét a szakmák szépségére, s ez-
zel segítheti a szakmák presztí-
zsének helyreállítását is. A Nem-
zeti Munkaügyi Hivatal a duális 
szakképzés népszerűsítése érde-

kében számos sajtótájékoztatót 
szervezett az elmúlt időszakban, 
annak érdekében, hogy minél 
több munkaadó és minél több 
diák kapcsolódjon be a szakkép-
zés új rendszerébe. „Egy jó szak-
ma felér egy diplomával”– hang-
zott el a sajtótájékoztatókon, s 
ez nemcsak egy jól hangzó szlo-
gen, hiszen jóval nagyobb az el-
helyezkedési esélye azoknak a 
fi ataloknak, akik valós munka-
helyen, üzemi körülmények kö-
zött töltik a gyakorlatot. A Szak-
ma Sztár Fesztivál számos olyan 
intézménynek és programnak 
adott helyet, amelyek szintén tá-
mogatták a szakmák, a szaktu-
dás népszerűsítését.

 – Mit tapasztaltak a saját 
standjukon, amely az egyik 
leglátogatottabb hely volt a 
háromnapos rendezvény so-
rán?

 – A Nemzeti Munkaügyi Hi-

vatal (NMH) standján számos 
programmal vártuk az érdeklő-
dőket. Több mint 400 tanuló re-
gisztrált a TÁMOP-2.2.2-12/1 ki-
emelt projekt szakemberei ál-
tal nyújtott szolgáltatásokra. A 
résztvevők mintegy fele volt kí-
váncsi arra, vajon milyen szak-
mákban teljesítene jól. Ők a 
standon kitöltött kérdőívek 
alapján kaptak visszajelzést a 
szakemberektől, akik a tanulók 
érdeklődésének és képessége-
inek fi gyelembevételével aján-
lásokat fogalmaztak meg a hoz-
zájuk legjobban illeszkedő fog-
lalkozásokra. Mindezeken túl 
a diákok a „Szakma-mozi” kvíz 
keretében nyolc különböző fog-
lalkozás-bemutató fi lmet néz-

hettek meg, a „Szakmakerék” 
játék során pedig a foglalkozá-
sok legfontosabb jellemzőit is-
merhették meg. Standunkon zaj-
lott a népszerű „Geochallenge” 
játék, amelynek keretében kis-
csoportokban járták be a feszti-
vál területét a diákok és látogat-
tak el a standokra, ahol bepillan-
tást nyerhettek egy-egy szakmai 
tevékenységbe. Idén újdonság 
volt, hogy a TÁMOP-2.4.8-12 ki-
emelt projekt munkatársai in-
ter aktív programokon keresztül 
mutatták be a munkavédelmi és 
a munkaügyi szakterületek cél-
jait: munkavédelmi és munka-
ügyi kvízzel, activityvel, vala-
mint védőeszköz bemutatóval 
várták az érdeklődőket. A biz-
tonságos munkavégzés fontos-
ságára pedig a módosult tudat-
állapotot szimuláló akadálypá-
lya segítségével hívták fel a fi a-
talok fi gyelmét.

 – Hivataluknak mi a tapasz-
talata, könnyebb ma a fi ata-
lok számára a pályaválasz-
tás?

 – Az átalakuló szakképzési 
rendszer segíti a fi atalokat, azon-
ban egyre fontosabbnak tartjuk 
azoknak az információknak a 
hiteles, naprakész biztosítását, 
amelyek segíthetik a diákok kö-
rültekintő döntését abban, hogy 
milyen szakmát érdemes tanul-
niuk. A Nemzeti Munkaügyi Hi-
vatal TÁMOP-2.2.2-12/1 kiemelt 
projektjének fejlesztései nyo-
mán a közeljövőben több mint 
700 foglalkozás részletes leírá-
sa és több mint 300 foglalkozás-
bemutató fi lm áll majd a fi atalok 
rendelkezésére a Nemzeti Pálya-
orientációs Portálon.

 – Mit gondol, érdemes ma 
szakmát tanulni?

 – Szakmát tanulni minden-
képpen érdemes! A duális kép-
zés nagy előnye, hogy a tanulók 
szakmai, elméleti ismereteiket a 
szakképző iskolákban sajátítják 
el, gyakorlati oktatásuk pedig a 
gazdálkodó szervezeteknél zaj-
lik, így versenyképes szaktudást 
szerezhetnek. A duális szakkép-
zés azonban – azon túl, hogy in-
gyenes, gyakorlatias, munkahe-
lyekhez kapcsolódó, esélynöve-
lő – már diákként is pénzkere-
seti lehetőséget jelent, később 
pedig állandó, jó keresetet biz-
tosíthat. Azok a diákok, akik hi-
ányszakmát tanulnak, akár havi 
nettó ötvenezer forintot is kap-
hatnak: ennyi lehet az összege 
a tanulmányi ösztöndíjnak és 
tanulói juttatásnak együttesen. 
A hiányszakmákban a jó szak-
emberek képzés utáni keresete 
– például az esztergályosoké, a 
mechatronikai műszerészeké – 
negyven-ötvenezer forinttal ma-
gasabb lehet a szakmunkás át-
lagbérnél.

NMH: interaktív programok segítik a pályaválasztást 

Szakmát tanulni érdemes!
Jóval nagyobb az elhelyezkedési esélye azoknak a fi ata-
loknak, akik valós munkahelyen, üzemi körülmények kö-
zött töltik a gyakorlatot, ezt biztosítja a duális szakkép-
zés – véli Komáromi Róbert, a Nemzeti Munkaügyi Hiva-
tal főigazgatója, akivel egyebek közt arról beszélgettünk, 
hogy a Szakma Sztár Fesztivál segíti a pályaválasztást és 
egyúttal a szakmák presztízsének helyreállítását is.

Kocsi Margit

Komáromi Róbert, a Nemzeti Mun-
kaügyi Hivatal főigazgatója

Az Épületgépészeti Múzeum sokakat vonzott

Ünnepélyes pillanat a megnyitón
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A SPAR Magyarország Kft. üz-
leteiben – a korábbi évekhez ha-
sonlóan – jelenleg is 1300 tanuló 
tölti szakmai gyakorlatát.  A cég 
vezetőinek lehetőségük van arra 
is, hogy összehasonlítsák a ma-
gyar fi atalok felkészültségét a 
német, vagy osztrák társaikkal. 
Tálos Szilvia véleménye szerint 
a magyar fi atalok mind az isko-
lájuktól, mind pedig a gyakor-
lati képzőhelyeiktől megkapják 
mindazt a támogatást, amellyel 
magas színvonalon elsajátíthat-
ják a szakmájuk gyakorlásához 
szükséges ismereteket. E téren 
különösen sokat jelent a duális 
képzés általánossá tétele. A ta-
nulók számára a SPAR Magyar-
ország Kereskedelmi Kft-nél 
minden körülmény adott, hogy 
megszerezzék a mai kor követel-
ményeinek megfelelő gyakorlati 
ismereteket. 

– Cégünknél tanulófelelősök-
ként, szakmájukat magas szin-
ten művelő szakemberek fog-
lalkoznak a fi atalok gyakorlati 
felkészítésével – mondta a sze-

mélyzetfejlesztési vezető. Ami 
a továbblépési lehetőségeket il-
leti, a középfokú szakképzés-
ben részt vevő fi atalok számára 
a magyarországi gyakorlati he-
lyeken – a SPAR szupermarke-
tekben és az INTERSPAR üzle-
tekben – biztosítjuk a szakma 
elsajátítását. Szakmai vizsgá-
juk megszerzése után a fi atalok 
munkavállalóként helyezked-
hetnek el a cégnél. A tehetséges  
fi atalok különböző gyakornoki 
programokban vehetnek részt, 
amelyek keretében külföldi tré-
ningekre is mehetnek. A vállalat 
munkatársai részére ezen kívül 
többféle továbbképzési prog-
ram is létezik, tehát folyamato-
san biztosítja a szakmai fejlődés 
lehetőségét és az utánpótlást is.  

 Tálos Szilvia kifejtette: a 
SPAR Magyarország Kft. számá-
ra kihívást jelent, hogy a fi ata-
lokkal megszerettessék a keres-
kedelmi szakmát, megmutassák 
a szakma szépségeit. Ennek ér-
dekében a cégnél szakmai gya-
korlatukat töltő diákok részére 
már a tanuló éveik elejétől biz-
tosítják, hogy magas szakmai tu-
dást szerezzenek, kiváló szak-
emberek foglalkozzanak velük. 

A diákok a tanulóévek első nap-
jaitól folyamatosan megismer-
kedhetnek a kereskedelmi szak-
ma minden mozzanatával, a be-
szerzéstől az értékesítésig. Nagy 
fi gyelmet szentelnek a vásárlók-
kal való kommunikációra, illet-
ve arra, hogy az eladók kellően 
tájékozottak legyenek az értéke-
sített termékekről.

– Tanulóképzésünkben alap-
elv, hogy a fi atalokat „kollégák-
nak” tekintjük,   felnőttekként 
kezeljük – emelte ki Tálos Szil-
via.  A tanulók számára nagyon 
fontos, hogy ilyen módon kap-
csolódjanak be a munka világá-
ba. Diákjaink részére különbö-
ző szakmai programokat szer-
vezünk: évente három alkalom-
mal tanulói áru-kihelyezési ver-
senyt hirdetünk meg, valamint 
minden évben megrendezzük a 
SPAR Kiváló Tanulója versenyt, 
amelynek keretében összemér-
hetik tudásukat társaikkal és 
megmutathatják, milyen sokol-
dalú ismereteket sajátítottak el 
a gyakorlati képzés során.

SPAR Magyarország Kft.

Ahol a tanulókat már 
„kollégának” tekintik
Ahhoz, hogy a tanulóink megfelelő, minőségi oktatásban 
részesüljenek, naprakész ismeretekkel kell rendelkeznünk 
a hazai szakképzés helyzetéről, feltételeiről – hangsúlyoz-
ta Tálos Szilvia, a SPAR Magyarország Kft. személyzetfej-
lesztési vezetője. Az utóbbi időszak változásai közül a leg-
jelentősebb előrelépésnek a duális képzés bevezetését tart-
ja, amelynek révén a gyakorlati képzőhelyeknek egyre fon-
tosabb szerepük van a jövő szakembereinek oktatásában. 

– losonczi –

A Henkel Adhesive Techno-
logies üzlet ág négy szakma – a 
burkoló, az asztalos, a szobafes-
tő-mázoló és az épületgépész – 
versenyének sikeres lebonyolí-
tását támogatta a szükséges min-
tatermékekkel és eszközökkel. 
A Henkel a szakképzéssel kap-
csolatban nemcsak a Szakma 
Sztár Fesztivált támogatja. Szak-
tanácsadó munkatársuk Szé-
kesfehérvártól Püspökladányig, 
Kecskeméttől Kaposvárig évek 
óta rendszeresen látogatja az or-
szág szakiskoláit, ahol a szoba-
festő, mázoló és tapétázó szak-
képzés keretein belül oktatja a di-

ákokat. A Metylan tapétaragasztó 
rendszerkatalógus egyszerűsített 
verziója, prezentációk, oktatási 
segédletek, jegyzetek könnyítik 
meg a diákok elméleti és gyakor-
lati tudásának elsajátítását. 

– Fontosnak tartjuk, hogy mi-
nél szélesebb körben érjük el a 
tanulókat, a jövő szakembereit –
hangsúlyozta Fábián Ágnes. – Ha 
a fi atalok ezeket a termékeket al-
kalmazva tanulják meg a szak-
mát, megismerik a tulajdonsága-
ikat, nyomon követik a termékek 
által kínált új technológiákat és 
megtanulják az alkalmazását is, 
akkor egy olyan új szakember 
generáció kerülhet ki az iskolák-
ból, amelynek már számít a mi-
nőség, és munkája során igényli 

a kiváló termékekkel való mun-
kát. A Henkel ezen kívül – építő-
anyag kereskedéseken, de akár 
családi napokon is – kihelyezett 
ingyenes oktatásokat is szervez 
burkoló szakemberek számára 
a Ceresit és a Cimsec hidegbur-

kolati márkákkal.  A cég nagyon 
büszke az 1995-ben alapítói köz-
reműködésével létrehozott Fa-
ipari Egyetemi Kutatásért Alapít-
ványra is, amelynek tevékenysé-
ge jelentős mértékben segíti a fa-
ipari  kutatást- fejlesztést a felső-
oktatásban. 

Közismert, hogy a Henkel vi-
lágszerte piacvezető a ragasztók, 
a szigetelőanyagok és a felületke-
zelők terén: azonban talán kevés-
bé ismert, hogy évek óta nemzet-
közi díjakat nyer a fenntartható-
sággal kapcsolatos tevékenysé-
géért. A cég konkrét célja, hogy 
2030-ig, változatlan ökológiai láb-
nyom mellett, megháromszoroz-
za az általa termelt értékeket, il-
letve harmadára csökkentse a je-
lenlegi ökológiai lábnyomát, azo-
nos mennyiségű érték előállítása 
mellett. Kevésbé hivatalosan ez 
azt jelenti, hogy az eredményeket 
a jelenleginél kétharmaddal ke-
vesebb természeti erőforrás fel-
használásával kívánják elérni. 

Henkel: Négy szakma támogatója

Igényt támasztanak a minőség iránt

(losonczi)

– Azok a tanulók, akik már az iskolában megismerik a cég 
által kínált ragasztókat, szigetelőanyagokat és felületke-
zelőket, azoknak a későbbi munkájuk során is igényük 
lesz a minőségi termékekre – vélekedett Fábián Ágnes, a 
Henkel Magyarország Kft ügyvezető igazgatója. 

Fábián Ágnes, a Henkel Magyar- 
ország Kft. ügyvezető igazgatója

 – A cégtáblacserével nem 
változott meg az üzleti fi lo-
zófi ájuk?

 – A piaci helyzetünk és sze-
repünk nem változott. Anyag-
gyártóként garantáljuk a mi-
nőséget, de mivel a termék az 

épületen nyeri el a végső for-
máját, így a szakembereknek is 
nagy szerepe van abban, hogy 
a vevő vagy megrendelő végül 
elégedett lesz-e. Azért segítjük 
a szakemberképzést, hogy az 
épületek homlokzata, egyesek 
szerint a „ruhája” is jó minőség-
ben készüljön el.

 – Mivel járultak hozzá az 
idei versenyhez?

 – Kedvezményes áron ad-
tuk a termékeinket. A szerve-
zők – miután meghatározták a 
versenyfeladatokat - anyagokat 
kértek hozzájuk. Kaptak tőlünk 
falazó habarcsot, alapvakolato-
kat, ragasztókat és fugázókat a 
hidegburkoláshoz és színvako-
latot, ragasztót a hőszigetelő 
rendszer elkészítéséhez.

 – Túl a szakmai versenyen, 
a Weber támogat-e oktatási 
intézményeket?

 – Bemutatókat szoktunk tar-
tani a szakiskolákban és olyan 
termékeket adunk el jelképes 
áron vagy gyakran térítés nél-
kül, amelyeknek már lejárt a 
szavatossági idejük. A mér-
nökképzést is segítjük, főként 
szakmai előadások tartásával.  

A Budapesti Műszaki Egyete-
men éppen holnap tartok elő-
adást a hagyományos homlok-
zatképző anyagokról.

A Saint-Gobain Weber olcsóbb termékekkel segít

Kiváló termékhez kiváló szakember

Dalia László

Csak a név változott, a Saint-Gobain Weber – a volt Terra-
nova – továbbra is támogatja a Szakma Sztár Fesztivált és 
az építőipari versenyek megrendezését. A cég továbbra is 
érdekelt abban, hogy kiváló minőségű termékeiket, nem ke-
vésbé kiváló szakemberek használják fel, építsék be a há-
zakba – mondta el Pozsonyi László, a Weber divízió alkal-
mazástechnikai vezetője.  A 2014-es Szakma Kiváló Tanu-
lója versenyhez az általuk gyártott és forgalmazott anya-
gokkal járultak hozzá.

Pozsonyi László, a Weber divízió 
alkalmazástechnikai vezetője

A Trilak égisze alatt működő 
Festőakadémia azon festők szá-
mára biztosítja a képzést, akik 
fontosnak tartják a minőségi ter-
mékekkel való munkavégzést, és 
folyamatosan szeretnék fejlesz-
teni elméleti és gyakorlati tudá-
sukat, hogy megrendelőik ottho-
nát, épületeit a legmodernebb 
technikákkal tudják kivitelezni. 

A Trilak Európa második leg-
nagyobb festékipari konszernjé-
nek az amerikai tulajdonú PPG 
EMEA cégcsoportnak a tagja. A 
cég alapvető követelménynek 
tartja, hogy felhasználóbarát ter-
mékekkel, előremutató, minősé-
gi megoldásokkal elsőként rea-
gáljon a fogyasztói igényekre. 

Mint megtudtuk, a Trilak kft. 
a hazai Szakma Sztár Fesztivál 
mellett támogatja a EuroSkills-re 
és a WorldSkills-re kijutó magyar 
versenyzőket is. 

– Nagyon büszkék vagyunk 
rá, hogy a Belgiumban megren-
dezett EuroSkills 2012-es ver-
senyén festő szakmában Szabó 
Zsolt Balázs versenyzőnk a ki-
lenc induló ország közül, nagyon 
szoros döntőben az 5. helyezést 
érte el, s a dobogós helyezés-
től csupán 10 pont választotta 
el.  Átlag fölötti teljesítményé-
ért „Award of Excellence” kivá-
lósági érmet kapott. A verseny-
re a felkészülésben Csáki Csaba 
szakértőnk segítette a modulok 
begyakorlását – mondta el Hor-
váth József.

– Hosszú távú befektetésnek 
tekintjük a fi atal szakmunká sok 
felkészítését, támogatását. A ha-
zai boltokban a festékek mint-

egy 40 százaléka a mi termé-
künk. Nagyon fontos, hogy a fi a-
talok és a tanáraik is megismer-
jék a Trilak termékeket, és már a 
képzés alatt tapasztalatokat sze-
rezzenek róluk. Ez a feltétele an-
nak, hogy később, már végzett 
szakemberként bizalommal al-
kalmazzák a munkájuk során is 
– foglalta össze a szponzoráció 
lényegét a Festőakadémia ve-
zetője. – Az is nagyon hasznos, 
hogy a versenyek sajtónyilvá-
nosságot kapnak, és ezzel a cé-
günk, illetve a termékeink is-
mertsége is növekszik. Majd 
hozzátette: – A versenyek révén 
egyre jobb a kapcsolatunk a Ma-
gyar Kereskedelmi és Iparkama-
rával is. Hosszú távra tudunk kö-
zösen tervezni, s gondolkodni 
azon, miképpen lehetne javíta-
ni a tanulók gyakorlati felkészí-
tését. Ez közös érdeke a magyar 
gazdaságnak, az iskoláknak és a 
pályakezdő fi ataloknak.

A Trilak Kft. áldoz a jó festőkre

Hisznek a hosszú távú 
befektetésben
– Elkötelezettek vagyunk abban, hogy a festőszakemberek 
új nemzedékének képzését segítsük – mondta Horváth Jó-
zsef, a Trilak Festőakadémia vezetője. Magyarország piac-
vezető festékgyártó cége, a Trilak Kft. évek óta támogatja a 
fi atal szakmunkások versenyét.

(peredi)

Horváth József, a Trilak Festő-
akadémia vezetője

 – Vannak-e tanulószerző-
déses diákjaik?

 – Az idei évtől nem foglal-
koztatunk tanulókat, első-
sorban az óriási adminiszt-
ratív terhek miatt. De a nyári 
időszakban többféle képzési 
programot is indítunk a diá-
koknak, a gyakorlati tudásuk 
elmélyítése érdekében. Közve-
tetten szintén a tanulókat tá-
mogatjuk azzal, hogy a szak-
oktatóknak is kínálunk egyén-
re szabott és kedvezményes 
továbbképzési lehetőségeket.

 – Miként segítik a Szak-
ma Sztár Fesztivált?  

 – Több éve támogatjuk a 
rendezvényt, élelmiszer nagy-
kereskedelmi alaptevékenysé-
günkből adódóan elsősorban 
alapanyagokat adunk a ver-
senyekhez, illetve a METRO 
Gasztróakadémia létezése óta 
szaktudással is hozzájárulunk 
a versenyzők sikeréhez.  Az 
idei évben három, a szakács, a 
vendéglős és a pincér szakma 
nyertese számára biztosítot-

tunk ingyenes részvételi lehe-
tőséget bármelyik általuk vá-
lasztott kurzusra.

 – Milyen érdeklődést ta-
pasztalnak a fi atalok részé-
ről a cégüknél szervezett 
szakmai továbbképzések 
iránt?  

 – Szerencsére azok, akik 
a szakmában helyezkednek 
el, arra is berendezkednek, 
hogy életük végéig tanulja-
nak és bővítsék ismereteiket. 
A METRO Gasztróakadémia 
látványkonyhájában saját és 
neves vendégoktatóink ad-
ják át ismereteiket például a 
szezonális alapanyagokról, új 
konyhatechnológiai módsze-
rekről szóló képzés kereté-
ben, emellett igen népszerű-
ek a barista és borajánló kép-
zéseink is. Évente csaknem 
ezer séf fordul meg nálunk, 
hogy bővítse ismereteit. Fo-
lyamatosan törekszünk olyan 
újszerű együttműködéseket 
és támogatásokat kialakítani, 
amelyekkel a szakmai tovább-
lépést szolgálhatjuk. Több ter-
vünk is van, amelyeket a kö-
zeljövőben a szakiskolák igé-
nyei szerint és közreműködé-

sével szeretnénk megvalósíta-
ni, de a konkrét formák még 
nem alakultak ki.

 – Tapasztalataik szerint 
milyen a diákok felkészült-
sége, mennyire alkalmasak 
a szakképző iskola elvégzé-
se után önálló munkára? 

 – Bár nemzetközi cég va-
gyunk, sajnos nem tudunk ösz-
szehasonlítást tenni más or-
szágok végzőseivel, vagy fi a-
tal kereskedőivel. Úgy látjuk, 
hogy minden diák más felké-
szültséggel és motivációval ér-
kezik, így nehéz általánosítani. 
Bízunk benne, hogy a segítsé-
günk hozzájárul a végzett fi a-
talok tudásának bővítéséhez. 

A Metro Magyarország Kft. elkötelezett a képzés mellett

Alapanyagokat és szaktudást
nyújtanak

Tálos Szilvia, a SPAR Magyarország 
Kft. személyzetfejlesztési vezetője

Krubl Yvette, a Metro Magyarország 
Kft. kommunikációs vezetője

A fi atalok képzése olyan befektetés, amely hosszú távon 
fejti ki hatását – hangsúlyozta Krubl Yvette, a Metro Ma-
gyarország Kft. kommunikációs vezetője, akivel a cég 
szakképzéssel kapcsolatos tevékenységéről beszélgettünk. 
A vállalat elkötelezett támogatója a fi atal tehetségeknek, 
minden lehetőséget megragad, amelynek során színvona-
las keretek között segítheti szakmai fejlődésüket.

Losonczi Lívia
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 Egyelőre arról még nincs ta-
pasztalatunk, hogy a duális szak-
képzés beváltja-e a reményeket, 
hiszen ahhoz túl kevés idő telt el 
a bevezetése óta – de nagyon re-
ménykedünk benne – válaszolta 
kérdésünkre az ügyvezető igaz-
gató. Rácz József elengedhetet-
lennek tartja az oktatás támoga-
tását, hiszen a cégeknek is ér-
deke, hogy az iskolai képzés ne 
maradjon le a gyakorlatban al-
kalmazott korszerű, környezet-
barát technikáktól.  

– Cégünk 200 éves fi lozófi ája, 
hogy a kivitelező szakemberek-
kel és a pályakezdő szakmun-
kásokkal megismertetjük a leg-
újabb berendezéseket. E straté-
giába nagyon jól beleillik a szak-
mai versenyek támogatása. Idén 

öt kazánt bocsátottunk a ver-
seny szervezőinek rendelkezé-

sére, s a legjobb versenyzőknek 
ajándékcsomagokat adtunk át – 
tájékoztatott.

Mint elmondta, a jó épület-
gépészeti szakmunkásnak egy 
szerre több  szakmában kell 
jártasnak lennie. Nem okozhat 
gondot, hogy bekössön egy ka-
zánt vagy gáztűzhelyt a hálózat-
ba, s aztán megmérje a füstgáz 
jellemzőit, elkészítse a rende-
letileg előírt jegyzőkönyvet. A 
Weishaupt korszerű kondenzá-
ciós kazánjainál szénmonoxi-
dos égés sem lehetséges, ha sza-
bályszerűen van bekötve és úgy 
is üzemeltetik. Jelenleg  Magyar-
országon két és fél millió gáz-
készülék működik, de köztük 
sok a régi. Nem elég a szakem-
bernek a legújabb kondenzáci-
ós kazánokat ismerni, a 15-20 
éves alacsony hatásfokú készü-
lékek fokozottabb karbantartást 
igényelnek, hogy ne legyenek 
veszélyesek, ne okozzanak bal-
esetet – tette hozzá. Rácz József 
szerint egyebek között ezért is 
van szükség felkészült és ta-
pasztalt szakemberekre. Elárul-
ta, hogy a Weishaupt Kft. két éve 
a Szakma Sztár Fesztiválon a te-
hetséges ifjú szakemberek egyi-
két fel is vette munkatársnak.

A Weishaupt partnereket keres

Sokoldalú szakemberekre 
van szükség az építőiparban

(dalial)

A biatorbágyi Weishaupt Hőtechnikai Kft. negyedik éve tá-
mogatja a Szakma Kiváló Tanulója versenyt. Az idén is azt 
tapasztalták, hogy sok felkészült, ügyes szakmunkásjelölt 
mérte össze a tudását – mondta el Rácz József ügyveze-
tő igazgató –, ugyanakkor sajnálatosnak tartják, hogy ké-
sőbb felhagynak a szakmával, és emiatt jelenleg hiány van 
a jó épületgépészekből.

 – A Magyar Kereskedelmi 
és Iparkamara rutinos tá-
mogatóként, főszponzorként 
számíthat az ELMŰ Nyrt-re. 
Idén mit ajánlottak fel a ver-
senyre?

 – A verseny helyszínének be-
rendezésénél is közreműköd-
tünk, a mi teherautónk szállítot-
ta a berendezéseket. Ugyanak-
kor eszközöket is biztosítottunk 
a verseny lebonyolításához, így 
többek között fogyasztásmérő-
ket kölcsönöztünk. A díjazásból 
is kivesszük a részünket, idén 
a villanyszerelőknél és az erős-
áramú elektrotechnikusoknál 
az első három helyezettnek ad-
tunk akkumulátoros fúrógépe-
ket, 40-, 25- illetve 20 ezer forint 
értékben.

 – Miért döntöttek a támo-
gatás mellett, mennyire illik 

bele a Szakma Kiváló Tanu-
lója Verseny illetve az Orszá-
gos Szakmai Tanulmányi Ver-
seny az ELMÜ Nyrt. üzleti fi -
lozófi ájába?

 – Egyáltalán nem mindegy a 
társaságcsoportunknak sem, 
hogy milyen szakemberek biz-
tosítják a fogyasztók áramellá-
tását. Érdekeltek vagyunk ab-
ban, hogy az egész országban 
olyan villanyszerelőket képez-
zenek, akik magasabb szinten 
alkalmasak nemcsak az áram-
szolgáltatói hálózat működteté-
sére, hanem a fogyasztói háló-
zatok szerelésére is. Végső so-
ron rajtuk múlik, hogy van-e fe-
szültség a konnektorokban és 
világítanak-e a lámpatestek.

 – A gyakorlati, iskolai kép-
zésből is részt vállalnak?

 – Társaságunk gyakorlati 
képzőhelyként aktív részese a 
villanyszerelő szakmunkáskép-
zésnek. Jelenleg a budapesti, 
salgótarjáni és szerencsi tan-

műhelyeinkben a szakképző is-
kolák villanyszerelő tanulóinak 
gyakorlati képzését végezzük. 
Tanműhelyeink optimális tanu-
lólétszáma Budapesten 15-16 fő, 
Szerencsen és Salgótarjánban 
pedig 10-12 fő évfolyamonként. 
E létszámok elérése érdekében 
folyamatosan együttműködünk 
a tanműhelyek székhelyein mű-
ködő szakképző iskolákkal. 
Évről-évre mintegy 75 villany-
szerelő kap képzést az ELMŰ-
ÉMÁSZ Társaságcsoportnál.

A verseny főszponzora

Az  ELMÜ-re lehet számítani 

D. L.

A Szakma Sztár Fesztiválnak az idén is az ELMÜ volt 
az egyik főszponzora. Ez már így van hét éve, amióta a 
Szakma Kiváló Tanulója Versenyt a kamara szervezi, mert 
az ELMŰ-ÉMÁSZ Társaságcsoportnak fontos, hogy mi-
lyen szakemberek foglalkoznak majd a hálózattal, s mi-
lyen minőségben szolgálják ki a fogyasztókat – mondta el 
Bánhegyesi Attila, az ELMŰ Nyrt. személyzetfejlesztési 
munkatársa, akit a részletekről, a támogatás mibenlété-
ről faggattunk.

Bánhegyesi Attila, az ELMŰ Nyrt.
személyzetfejlesztési munkatársa

A Schneider Electric, az ener-
giamenedzsment nemzetközi 
szakértője több mint száz or-
szág ban, több piaci szegmens-
ben piacvezetőként kínálja 
meg oldá sait. A lakossági áram-
szolgáltatási piacon éppen úgy 
meghatározó szerepet tölt be, 
mint az infrastruktúra, az ipar, a 
gépgyártás, az adatközpontok 
és -hálózatok, valamint a nem 
lakóépületek területén. 

– Nagyon fontos számunk-
ra, hogy a villanyszerelő kollé-
gák minél jobban megismerjék 
a termékeinket, ezért folyama-
tos kapcsolatban vagyunk velük 
– mondta el Kéthelyi Péter, a cég 
műszaki támogató munkatár-
sa. – Rendszeresen  tartunk szá-
mukra tanfolyamokat is. A fi atal 
szakmunkások és tanulók lehe-
tőséget kapnak arra, hogy meg-
ismerkedhessenek a legújabb 
fejlesztésekkel, trendekkel. Tá-
mogatjuk az iskolákat, és a ver-
senyek résztvevőit azzal is, hogy 

megismertetjük velük az inno-
vatív megoldásokat. Az automa-
tizálási, ipari területen egyik leg-
korszerűbb termékünk a Zelio 
Logic vezérlőmodul – emelte ki. 
– Ennek használatáról a Szakma 
Sztár Fesztivál előtt felkészítést 
tartottunk a versenyzőknek, így 
alaposabb ismereteket szerez-
hettek a termékről. Az új készü-
lékkel jóval kevesebb hibalehe-
tőséggel, kisebb helyigénnyel 
tudnak dolgozni, mivel több ko-
rábbi készülék funkcióit tudja 
kiváltani. 

– A villanyszerelő szakma 
még sokáig nélkülözhetetlen 
marad – vélekedett Kéthelyi Pé-
ter. – Igaz, hogy a lakásokban az 
intelligens készülékek sok fel-
adatot el tudnak látni, de a fa-
lakban még egy ideig szükség 

lesz azokra a vezetékekre, ame-
lyek nélkül nem működnének az 
elektromos eszközök. 

– Hat éve követem a szakmai 
versenyek eseményeit, s azt fi -
gyeltem meg, hogy egyre na-
gyobb tudással érkeznek a fi a-
talok, egyre jobb teljesítményt 
nyújtanak és ezáltal magasabb 
színvonalú lett a verseny.

A Schneider Electric a villanyszerelők mögé állt

Magasabb színvonalú lett a verseny

(peredi)

A Schneider Electric tevékenységének középpontjában a 
felhasznált energia biztonságossá, megbízhatóvá és ha-
tékonnyá tétele áll. A magyarországi leányvállalat, a 
Schneider Electric Hungária Villamossági Zrt. a nemzetkö-
zi vállalatcsoport szakmai hátterével támogatja évek óta a 
hazai szakképzést és a Szakma Sztár Fesztivált is.

 – Mivel az iskoláknak nincs 
pénzük a legújabb technoló-
giákra, Önök gépekkel, be-
rendezésekkel támogatják a 
Szily Kálmán Műszaki Szak-
középiskolát. Ezért szpon-
zorálják ílymódon a szakmai 
versenyeket is?

– Megtehetnénk azt is, hogy 
pénzzel járulunk hozzá a szak-
oktatáshoz, de hatékonyabbnak 
tartjuk ezt a megoldást, hiszen 
a mi érdekünk is, hogy a diákok 
megismerjék a legújabb  termé-
keket, technológiákat. Ha ugyan-
is ezek nem kerülnek be a köztu-
datba, nem válnak ismertté, ak-
kor a legjobb szakmunkás sem 
sokra megy az elméleti ismere-
teivel. A Szily szakközépiskola 
egyébként nagyon fontos kap-
csolat számunkra, mivel több 
tanintézet, valamint egy mű-

helykomplexum is tartozik hoz-
zá. Az Atlanti-Szerszám Kft. 1992 
óta szolgálja ki ügyfeleit a világ 
vezető szerszámgyártóinak ter-
mékeivel. Büszkén mondhatjuk, 
hogy otthon vagyunk a csiszo-
lástechnikában, forgácsolásban, 
hegesztéstechnikában, munka-
védelemben és szereléstechniká-
ban. Minőségi és megbízható ter-
mékválasztékot, szolgáltatást és 
szaktanácsadást nyújtunk. Ám 
ez mind kevés lenne, ha a jöven-
dő szakemberek nem ismernék 
meg a termékeinket. Annak ide-
jén roadshow-val kezdtük, egy 
kamionnal jártuk az iskolákat és 
gyorsoktatást, bemutatókat tar-
tottunk.

 – A Szakma Sztár verseny-
re is úgy tekintenek, mint egy 
továbbképzésre?

– Természetesen, ezért adtunk 
anyagokat és gépeket a verseny 
megrendezéséhez. Fontos szá-
munkra, hogy ezt a versenyt kez-

dettől fogva életszerűen rendez-
ték meg. Hadd mondjak egy pél-
dát: Ma például nagy fejtörést 
okoz a szakembereknek a csőtö-
rés, mert nem ismerik a talajban 
található közműrendszereket. 
Könnyen nagy, akár tíz millió fo-
rintos kárt okozhatnak, ha pél-
dául elszakítanak egy kommu-
nikációs vezetéket. Az általunk 
forgalmazott talajradarral azon-
ban centiméterekre meghatároz-
hatják a közművezetékeket, s így 
a csőtörés elhárításakor a kár-
okozás biztonsággal elkerülhető. 
Ugyanakkor a költségek is csök-

kenthetők, mivel csak jól kijelöl-
hető problémás területet kell fel-
tárni.

 – A versenyt felhasználják 
arra is, hogy új munkatársa-
kat keressenek?

– Nem ez a célunk.  Minden 
lehetőséget megragadunk ar-
ra, hogy a technológiai ismere-
teket eljuttassuk a legjobb szak-
munkásokhoz. Abban reményke-
dünk, hogy a többségük itthon 
marad és nem viszi  külföldre a 
megszerzett ismereteit.

 – Említette, hogy ezután 
több fi gyelmet fordítanak a 
tanárokra, szakoktatókra is, 
hiszen az ő továbbképzésük 
nélkül a diákok is lemarad-
hatnak.

– Ez egy új irány. Szeretnénk 
az oktatatókat is elvinni a gyá-
rakba, ahol megismerhetik a leg-
újabb eszközöket, berendezése-
ket, természetesen azzal a nem 
titkolt céllal, hogy az ismerete-
ket felhasználják az oktatásban, 
átültessék a mindennapi iskolai 
gyakorlatba. Az első körben 15 
tanárt viszünk ki egy hétre Ko-
lozsvárra RIDGID továbbképzés-
re, ahol az Emerson cégcsoport-
nak gyára és egyúttal egy korsze-
rű gyakorlati központja is van.

Az Atlanti Szerszám Kereskedelmi és Szolgáltató Kft. szerepvállalása

Új irány a szakképzés támogatásában

Dalia László

Ötödik éve támogatja a Szakma Sztár Fesztivált az Atlan-
ti Szerszám Kereskedelmi és Szolgáltató Kft. Gesztiványi 
József kereskedelmi igazgató szerint természetes, hogy 
az épületgépészeti verseny sikeres lebonyolításában sze-
repet vállalnak. A idén ezt azzal is megtetézik, hogy a fel-
készítő tanároknak továbbképzést nyújtanak az amerikai 
Emerson cég kolozsvári gyakorlati-oktatási központjában.

Gesztiványi József 
kereskedelmi igazgató

Kéthelyi Péter, a Schneider Electric 
műszaki támogató munkatársa

A cég egyébként már évek óta 
támogatója a versenynek, fel-
váltva szponzorálta a fűtéssze-
relők, és a vizvezetékszerelők 
versenyét. Az 1874-ben Caspar 
Melchior Albert Gebert lakatos 
által a svájci Rapperswillben 
alapított vállalat ma már szá-
mos európai ország szani ter-
technikai piacán meghatározó 
szerepet tölt be, egyedülállónak 
számító csúcstechnológiát kép-
viselő gyártóüzemével, oktató-
bázisával, valamint  épületfi zikai 
laboratóriumával.

Alle László műszaki tanácsadó 
szerint az idei versenyfeladat 
nem volt túl nehéz, hiszen egy 
mosdókagylót, vízmelegítő ké-
szüléket és egy WC öblítő szer-
kezetet becsövezni nem ördön-
gösség, sőt alapkövetelmény. 
Természetesen a szak mun kás-
jelöltek ma már rozs damentes 
acélcsöveket hasz  nálnak, sem a  
horgonyzott, sem a rézcső nem 
divat már. De nem mindegy, 
hogy a munkát milyen minőség-
ben végzik el.

Jól vizsgáztak a technikusok. 
A versenyhez a vízmelegítőn kí-
vül minden berendezést mi biz-

tosítottunk, ahogy az iskolák-
nak is szoktunk adni bontásból 
származó berendezéseket. A 
Szily Kálmán Műszaki Szakkö-
zépiskolát régóta támogatjuk, 
de szerencsére más iskoláknak 
is tudunk segíteni.

Az épületgépész technikusok 
idén is jól jártak, hiszen a legjob-
bak 8-10 cégtől is kaptak nagyon 
praktikus holmikat tartalma-
zó ajándékcsomagot. A Geberit 
Kft. is bőkezű volt az idén, aján-
dékcsomagjukban többek kö-
zött szerszámok, mérőeszkö-
zök és munkaruhák voltak, ame-
lyeknek még sok hasznát veszik 
majd a sikeres versenyzők.

Az épületgépészeti technikusok támogatója

Jól vizsgáztak a
Geberit termékeivel

(dalial)

A Geberit Műszaki Tanácsadó és Kereskedelmi Kft. az idén 
szerelő elemekkel, modulokkal segítette az épületgépészeti 
technikusok versenyét. A csővezetékek szerelésénél hasz-
nálták a gyártmányaikat, az öt technikusjelölt közül négy-
nek a Geberit biztosította a garnitúrát. 

A Geberit Kft. is bőkezű volt az idén

A cég évek óta támogatja a versenyt

Rácz József, a Weishaupt Hőtech ni kai 
Kft. ügyvezető igazgatója
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Mint Tóth Bálint ügyvezető 
igazgatótól megtudtuk, nem ez 
az egyetlen verseny, amelyet a 
cégük támogat: a hazai tetőfedő 
szövetség égisze alatt indított if-
jú tetőfedő csapatot is szponzo-
rálják a szakági világbajnoksá-
gon. E téren átfogó támogatási 
programot követnek, amely üz-
leti stratégiájukat szolgálja. Ter-
mékeiket az építőanyag keres-
kedelem mellett elsősorban a 
felhasználó szakembereken ke-
resztül ismertetik meg. 

– Nekünk különösen fontosak 
a szakkivitelezők, mert terméke-
ink műszaki előnyeit elsősorban 
ők tudják átadni a vásárlók szá-
mára. A tetőfedő programunk 
elsőbbséget élvez a közvetlen 
végfelhasználói kommuniká-
ció (rádio, TV, újság-hirdetés) 
előtt. A szakiskolákat is ezért 
támogatjuk tetőfedő anyagok-
kal. Munkatársaink rendszere-
sen előadásokat tartanak és így 
bővítik a tanulók elméleti isme-

reteit. Kapcsolatban állunk töb-
bek között a nyíregyházi, keszt-
helyi, győri és veszprémi szak-
iskolákkal. A Creaton Hunga-
ry Kft. évek óta ellátja az általa 
támogatott iskolákat cseréppel, 
valamint az általuk forgalmazott 
síkpalával. Ezen kívül szerszá-
mokat, munkaruhát is adnak és 
gyárlátogatásokat szerveznek a 
tanulók számára. A Creatonnak 
a Zala megyei Lentiben két gyá-
ra is működik, amelyek a tető-
fedő anyagokban csúcsmőséget 
képviselő, meghatározó szerep-
lői a hazai piacnak. Az anyacég 
már 1884-ben téglagyárat épített 
Bajorországban. Mivel trendala-
kítók is, számukra nagyon fon-
tos információval szolgálhatnak 
a szakemberek, akik a cserepe-
ikkel, anyagaikkal dolgoznak. 
Az ügyvezető igazgató e téren is 
kiváló alkalomnak tartja a szak-
mai versenyeket, ahol nemcsak 
a diákok vizsgáznak, hanem a 
termékek is. 

– A szín, a forma és az alkal-
mazhatóság meghatározó a tető-
fedő anyagoknál, s erről kapunk 
olyan fontos visszajelzéseket, 

amelyeket például az innováci-
ós részlegünk fel tud használni. 
A kerámia innovatív termék, a 
piaci pozíció megtartása érde-
kében kiemelten fontos a meg-
újulás. Ezért minden  informá-
ciót értékelünk, hogy a termék-
fejlesztéseink során alkalmaz-
hassuk.  A piaci visszajelzések 
mellett reagálnunk kell az épí-
tési követelmények, valamint az 
időjárási viszonyok változására 
is, hogy tetőink száz éves élet-
tartamát továbbra is garantálni 
tudjuk.

Creaton Hungary Kft., az ácsok-tetőfedők szponzora

Átfogó támogatási program 
a termékek megismerésére

(dalia)

A Creaton Hungary Kft. régi szereplője a Szakma Sztár 
Fesztiválnak, a cég immár öt éve támogatja az ács-állvá-
nyozó szakma versenyét, szerszámokkal, tetőfedő anya-
gokkal, munkaruhákkal illetve szakkönyvekkel.

 – Ön azt a kifejezést hasz-
nálta, hogy elméleti szakma-
iság. Mit jelent ez pontosan?

 – A kozmetika látszólag jó-
részt gyakorlatból áll, pedig na-
gyon komoly elméleti háttér is 
kell hozzá.  Azok a kozmetiku-
sok, akik a szakmának csak a 
manuális részét ismerik, soha 
nem mernek bátor döntéseket 
hozni, nehezen fogadják el az új-
donságokat. Akik viszont nem-
csak a gyakorlattal vannak tisz-
tában, hanem a szakma elméle-
ti részével is, sokkal bátrabbak, 
kezdeményezőbbek, dinamiku-
sabbak lesznek.  

 – A cég által forgalmazott 
termékek igényelnek-e vala-
milyen speciális felkészült-
séget, tudást?

 – Az általunk forgalmazott 
termékek minden képzett koz-
metikus számára használható-
ak.  A kezelésekhez technikákat 

és különleges, meghatározott 
metodikát is ajánlunk. Sokkal 
könnyebb egy kozmetikusnak 
úgy dolgozni, ha mindent tud 
egy termékről. 

 – Saját képzést is nyújta-
nak?  

 – Saját oktatótermünk van, 
ahol folyamatosak a képzések. 
Mivel a termékportfóliónk rend-
kívül sokféle, így csaknem min-
den nap tartunk valamilyen tan-
folyamot, nemcsak Budapesten, 
hanem az egész országban.  Az 
oktatások témáját alapvetően a 
termékek határozzák meg, van 
sminkoktatásunk, vannak az 
egyes kozmetikumokhoz kap-
csolódó képzéseink, ezen kívül 
tanítunk masszázs technikákat 
és a legújabb technológiákat is 
megismertetjük a résztvevők-
kel. A kozmetikai gépek tech-
nikai fejlesztéseit is bemutatjuk 
a kozmetikusoknak, az érdek-
lődők a gyakorlatban is megis-
merhetik a használatukat, ehhez 
saját gépparkunk rendelkezés-
re áll. A Szakma Sztár versenyt 
cégünk egyebek közt azzal is tá-

mogatta, hogy a kozmetikusok 
számára az összes eszközt biz-
tosította. 

 – A Tanfolyamok nyilván 
nem ingyenesek. Saját tanu-
ló-, illetve gyakornokképzés-
sel is foglalkoznak?  

 – Kizárólag oktatásokat tar-
tunk, de ezek sem bevétel-cent-
rikusak: a legtöbb képzésünk 
ára teljes összegben levásárol-
ható, illetve egy részéért ajándé-
kot kapnak a résztvevők. 

 – Kozmetikusnak lenni ma 
is divatszakma. Vajon a fi ata-
lok el tudnak helyezkedni e 
népszerű pályán?

 – Valóban nagyon sokan vá-
lasztják és gyakorolják is ezt a 
szakmát. Azt gondolom, hogy 
annak, aki komolyan veszi a 
szakmáját, aki százszázalékos 
odaadással és felkészültséggel 
végzi a munkáját, ismeri a leg-
újabb trendeket és alkalmazza 
a legkorszerűbb technikákat an-
nak mindig lesz helye a piacon.  

 – Van-e lehetőségük az 
olyan tehetséges és ambici-
ózus fi ataloknak, mint pél-
dául a Szakma Sztár verseny 
résztvevői, hogy az önök cé-
génél helyezkedjenek el?

 – Majdnem minden márkán-
kat szakoktató képviseli: őket 
azok közül a kozmetikusok kö-
zül választjuk ki, akik a szakmá-
jukban kiemelkedően dolgoz-
nak. Tehát van nálunk lehetőség 
a fi atalok számára. 

– A BAKO Hungaria Kft. ne-
ve jól ismert a pék- és cukrász 
szakmában, hiszen a cég több 
mint két évtizedes múltra te-
kint vissza a hazai piacon. 1991-
ben a németországi, Baden-
Württenbergi tartományi szak-

mai szövetkezet és a Cukrász 
Kft. hozta létre, a sütőipar és 
a cukrászat széleskörű kiszol-
gálására. 1996-ban megnyitot-
ták a bemutatótermüket, ahol 
a szakemberek megismerhetik 
a cég által forgalmazott gépe-
ket, eszközöket – tanfolyamok 
és szakmai programok kereté-
ben is. 

– Nagykereskedőként mi 
látjuk el eszközökkel, termé-

kekkel, gépekkel a szakmát 
és a szakmai versenyeket is – 
mondta el az ügyvezető igazga-
tó. – A jövő mesterei azok kö-
zül a gyerekek közül kerülnek 
ki, akik ezeken a versenyeken 
indulnak, és a legjobb tudá-
sukat adják. Számunkra is na-
gyon fontos az utánpótlás, a jól 
képzett fi atal generáció, hiszen 
mi is ebből a körből választjuk 
ki a munkatársainkat.

A BAKO Hungaria Kft. mint-
egy nyolcvan alkalmazottal dol-
gozik. A vállalkozás központja 
Szigetszentmiklós, országosan 
hat telephelyük működik, ahol 
számítanak a tehetséges fi ata-
lokra.

– Annyira tetszik a verseny, 
hogy felveszem videóra. Tavaly 
is ezt tettem és megmutattam 
a partnereimnek, hogy lássák, 
milyen felkészültek  ezek a fi -
atalok, és kedvet kapjanak mi-
nél több tanuló foglalkoztatá-
sára – mondta az üzletasszony, 
aki mindössze 21 évesen kez-
dett bele a vállalkozásba. 

– Mérnök kollégámmal a kez-
deti időkben is jártuk az isko-
lákat, hogy megmutassuk az új 
technikai lehetőségeket, anya-
gokat a tanároknak és a diá-
koknak. Azóta is rendszeresen 
tartunk órákat. Minden félév-
ben elmegyünk Pécsre, Debre-
cenbe, Gödöllőre és a Budapes-
ti Műszaki Egyetemenre, ahol  
elméleti és gyakorlati órákat 
adunk. A Győrben, Szegeden, 
Nyíregyházán és a fővárosban 

működő, épületgépészeti tech-
nikusokat és a szakmunkásokat 
képző intézményekbe is rend-
szeresen ellátogatunk. 

– Az elmúlt másfél évtized-
ben nagyon sokat fejlődött ez 
a szakma – állapította meg az 
ügyvezető asszony. – Nehéz el-
igazodni az újdonságok között, 
ezért is fontos, hogy az isko-
lákban megismerjék a legújabb 
technológiákat, anyagokat és 
termékeket. Élő kapocsként te-
vékenykedünk az iskolák és a 
való élet között. Képzéseket tar-
tunk, hogy minél jobban megis-
mertethessük a gyakorlati lehe-
tőségekkel a szakma képviselő-
it. Úgy gondolom, ez kötelessé-
günk – de jól is esik megmutatni 
a szakmát a gyakorlat oldaláról 
a fi ataloknak és 
a tanároknak is.  

– Hét mér nök  -
kol lé gám van, 
akik egykor ma-
guk is ilyen 
szak iskolákból 
in dultak. Szá-
mukra is jó ér-
zés visszatérni a 
régi iskolájuk-
ba, és visszaad-
ni azt, amit egy-
kor a tanáraik-
tól kaptak.

S hogy ez 
mennyire így 
van, azt jól érzé-
kelhetik a Szak-
ma Sztár Feszti-
vál résztvevői is, 
akiket a verse-
nyen is őszinte 
érdeklődéssel és 
segítőkészség-
gel kísér fi gye-
lemmel Vanczer 
Zsuzsanna. 

Alveola Kft. – a kozmetikusok támogatója

Csak jól képzett szakember 
él meg a szépségiparban

Főszponzor: BAKO Hungaria Kft.

A jövő mestereit támogatják

VIVACO Kft.

Élő kapocsként tevékenykednek
az iskola és a való élet között

Losonczi Lívia

– pá –

(peredi)

Az Alveola Kft. sikereinek titka a szaktudás, a motiváció és 
a minőség együttese – mondta Valiskó Mária a cég kozme-
tikus szakoktatója.  Véleménye szerint a szakmában csak 
az jut előbbre, aki nemcsak a gyakorlatot, hanem az elmé-
letet is ismeri. A kozmetikai cég azért támogatja a kezde-
tektől a Szakma Sztár Fesztivált, mert fi lozófi ája szerint 
csak azokból válhatnak kreatív szakemberek, akik már fi -
atalon, a kezdetektől tisztában vannak az elmélet fontos-
ságával is.

A Szakma Sztár Fesztivál egyik főszponzora, a BAKO 
Hungaria Kft. Kovács András, ügyvezető igazgató alapve-
tő fontosságúnak tartja a hazai szakmai utánpótlás támo-
gatását. Ez a fő céljuk azzal is, hogy segítik a Szakma 
Sztár Fesztivált, több mint tíz éve támogatják a fi atalok 
képzését és versenyét.

Vanczer Zsuzsanna, a VIVACO Kft. alapító-tulajdonosa és 
vezetője csupa derű lesz, amikor arról mesél, miért támo-
gatja a Szakma Sztár Fesztiválon versenyző fi atalokat. 
Valaha tanár szeretett volna lenni, s most úgy érzi, ha más 
úton is, sikerül részt vennie a fi atalok oktatásában. Az 
épületgépészettel foglalkozó iskolák tanulói cégének esz-
közeivel gyakorolnak, s készülnek a versenyekre is.

Kovács András, a BAKO Hungaria Kft. 
ügyvezető igazgatója

Vanczer Zsuzsanna, a VIVACO Kft. 
alapító-tulajdonosa és vezetője

A BAKO Hungária Kft. számára is fontos az utánpótlás

Az Alveola a kozmetikusok számára az összes eszközt biztosította 
a versenyen

A VIVACO Kft. támogatja a szakképző iskolákat a 
szereléshez szükséges anyagokkal is

Tóth Bálint, a Creaton ügyvezető 
igazgatója

Az elmélet mellett a gyakorlat 
is fontos 

A VIVACO Kft.-t 1998-ban alapí-
tották többrétegű csőrendszer 
és szerelvények magyarországi 
forgalmazására. A cég partnerei 
szakkereskedő cégek, amelyek-
nek minőségi épületgépészeti 
termékeket és szolgáltatást nyúj-
tanak. Kereskedő partnereiken 
keresztül törődnek a víz-, gáz- és 
fűtésszerelő szakemberekkel, el-
látják őket a munkájukhoz szük-
séges információkkal, számukra 
rendszeres továbbképzéseket 
szerveznek telephelyünkön és a 
külföldi gyártó cégeknél. Az épü-
letgépészeti tervezők munkájá-
hoz tervező szoftver hozzáférést 
és tervező támogatást is tudnak 
adni. Céljuk: a piac egyik megha-
tározó csőrendszer és szerelvé-
nyek kereskedőjeként hosszútáv-
ra szóló partneri kapcsolatokban 
dolgozni. Szakmai munkájuk fon-
tos része a szakképző iskolák, a 
jövő épületgépészeinek támoga-
tása elméleti és gyakorlati okta-
tással, szemléltető és szereléshez 
szükséges anyagokkal, szakmai 
versenyek szervezésével. 
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 – A szerszámkészítőknek az 
idén igazán nem volt könnyű 
dolguk: hajlító szerszámot ké-
szítettek. Ahhoz, hogy sikerül-
jön, profi  módon kellett kezelni-
ük és irányítaniuk az eszterga-, a 
maró- és a köszörűgépet is. Ha 
megbírkóztak a feladattal, pró-
bagyártással kellett meggyőződ-
niük arról is, hogy végül jól mű-
ködik-e? Burgmeiszter Péter, a 
szerszámkészítő verseny győz-
tese mégsem panaszkodott, azt 
mondja, számára nem volt meg-
lepetés a feladat, persze egysze-
rű sem…

 – Hogyan lett szerszámké-
szítő, volt benne családi in-
díttatás?

 – Apám marós volt. Szerszám-
készítő sem a közeli, sem a tá-
voli családban nem fordult elő. 
Engem viszont nagyon érdekel-
tek a fémek, sokféle dolgot lehet 
fémből készíteni. Ezért nem le-
het megunni. 

 – Hogy került az eszter-
gomi Géza Fejedelem Ipari 
Szakképző Iskolába?

 – Nyergesújfalun élünk, Esz-
tergom csak húsz kilométerre 
van tőlünk, így be tudtam járni 
az iskolába. Érettségi után kezd-
tem szakmát tanulni. Az iskola 
tökéletesen felszerelt, saját tan-
műhelye van. Egyébként az elő-
válogatót is a mi tanműhelyünk-
ben rendezték. A tanárom ne-
vezett be a versenyre, mert úgy 
gondolta, elég felkészült vagyok 
ahhoz, hogy ne hozzak szégyent 
az iskolára. Igaza volt… Sajnos 
a verseny előtt meghalt. Az ő 
emlékére, vagyis Garamvölgyi 
Ferenc tanáromnak ajánlom az 
aranyérmemet.

 – Zsebében a szakmunkás 
oklevéllel, mihez kezd, mer-
re keres majd munkát?

 – Ha minden igaz, akkor visz-
szamegyek ahhoz a szerszám-
készítő céghez, ahol a gyakor-
lati időmet is töltöttem. Először 
szeretnék rutint szerezni, s ott 
erre minden lehetőségem meg-
van, hiszen fröccsöntő gép, ki-

vágó, hajlító, hegesztő gép, szó-
val minden adva van a szerszám-
készítéshez, és még javítással is 
foglalkozunk. Aztán majd meg-
látom, hogy külföldre megyek-e 
dolgozni, vagy beindítok egy 
vállakozást.

A győztes szerszámkészítő
(dalia)

Burgmeiszter Pétert a tanára 
nevezte be

Nem volt biztos a győzelem-
ben, csak titkon reménykedett, 
hogy ott lesz a legjobbak között. 
Török Bettina, a pincérverseny 
első helyezettje, a Gundel Ká-
roly Vendéglátóipari és Idegen-
forgalmi Szakképző Iskola vég-
zős tanulója az eredményhirde-
tés után anyukájával és Szakács 
Ildikóval, szaktanárával, osz-
tályfőnökével fogadta a gratulá-
ciókat.

Nagyon boldog vagyok, rég-
óta készültem erre a pillanatra 
– mondta. Ugyanakkor beval-
lotta, hogy nem volt a topon a 
döntő idején, mert az izgalom-
tól nem tudott aludni és az első 
versenynap megrázkódtatásai 
valósággal kiütötték. Bonyolí-
totta a helyzetét, hogy a névsor-
ban ő volt a leghátul, így min-
dig utolsóként kellett vizsgáz-
nia és rá jutott a legkevesebb 
idő. Hogy mégis minek köszön-
heti a sikerét? Szerinte szakta-
nárának, Szakács Ildikónak, aki 
mindig lelkesítette és a legnehe-
zebb pillanatokban tartotta ben-
ne a lelket. Aztán anyukájának, 

aki egy hirtelen ötlettől vezérel-
ve azt tanácsolta neki, hogy le-
gyen lila a vizsgaasztala, mire 
ő rögtön a levendulára gondolt. 
Ez az ötlet nagyon bejött: tény-
leg mindenki tetszését elnyerte 
levendulás esküvői asztala. Jól 
jöttek a tapasztalatai is. Tavaly, 
elsős szakmunkás tanulóként 
megnyerte iskolája nemzetközi 
versenyét, ugyancsak Szakács 
Ildikó irányításával. Szerencsés 
választás volt, hogy a Hilton Bu-
dapest City szállodába jelentke-
zett szakmai gyakorlatra, ahol 
fejleszthette angol nyelvtudását, 
s tapasztalatra tett szert a regge-
liztetésben és az a’la carte fel-
szolgálásban is, s hamarosan ott 
is fog dolgozni. 

A pincér szakmában sokat 
számít az is, hogy kedves, ki-
egyensúlyozott személyiség, jól 
kommunikál, talpraesett és sze-
ret emberekkel foglalkozni. Ezt 
magam megtapasztalhattam a 
mostani versenyen: Pataki Já-
nossal, a Magyar Cukrászok Or-
szágos Ipartestületének elnö-
kével asztalánál „vendégként” 
drukkoltuk végig gyakorlati 
vizsgáját.

A 21 éves Bettina immár a he-
tedik tanévet tölti a Gundel isko-

lában. Szerelem volt az első lá-
tásra – idézte fel azt a nyílt na-
pot, amikor végzős általános is-
kolásként elment körülnézni. 
Érettségi után nem is volt kér-
dés számára, hogy marad és 
szakmát tanul. A szakközépis-
kolai gyakorlatokon még a fel-
szolgálás állt tőle a legtávolabb, 
a pincér szakma fokozatosan 
lett a kedvence. Elsős szakmun-
kás tanulóként 2012-ben egyide-
jűleg a Budapesti Gazdasági Fő-
iskolán is elkezdte tanulmánya-
it, természetesen, vendéglátás, 
turizmus szakon. Az álma az, 
hogy idővel saját éttermet nyit.

Török Bettina, a pincérek legjobbja

Szerelem első látásra
(kocsi)

Török Bettina titkon reménykedett

Radványi Gábor ács, állvá-
nyozó – aranyéremmel a nya-
kában is – szerény fi atalember, 
csak hosszas unszolásra vallot-
ta be, hogy jó győztesnek lenni. 
De lassan feloldódva a beszélge-
tésben, egyre bátrabban beszélt 
magáról, és idővel azt is elárul-
ta: nézőként meghívást kapott a 
szakmák októberi európai ver-
senyére, a EuroSkills-re.

– Nehéz volt nyerni, de nem 
tűnt lehetetlennek – jegyezte 
meg később, már egészen maga-
biztosan a 21 éves fi atalember. 
Elmondta, hogy legalább féléven 
át készült a Szakma Sztár Feszti-
vál ács, állványozó versenyére, s 
lám, a sok munkának meglett az 

eredménye – mutatott büszkén 
az érmére. A Békéscsabai Köz-
ponti Szakképző Iskola Építő-, 
Fa- és Szolgáltatóipari Tagisko-
lájának tanulója külön hangsú-
lyozta, hogy a felkészülés során 
rengeteg segítséget kapott elmé-
leti oktatójától, Pocsai Lászlótól 
és mesterétől, Szerencsi Zoltán-
tól. A feladatok közül a verseny 
vége felé a tető kontyolt részé-
nek kialakítása tette próbára: 
a sarok levágása volt számára 
a nehezebb, mert sokat és pon-
tosan kellett számolni – fogal-
mazott. Szavaiból az is kiderült, 
hogy bár bútorasztalos is, ez a 
másik szakmája, igazán az ács, 
állványozó szakmát szereti, mert 
szerinte sokkal igényesebb és fe-
lelősségteljesebb munkát kíván, 
igazán látványos dolgokat alkot-
hat az ember – mondta.

Jó győztesnek lenni
(kocsi)

Radványi Gábor meghívást kapott a 
EuroSkills-re

A szerkezetlakatosoknak idén 
„lemezszerkezet készítése és 
összeállítása” volt a feladatuk, 
s a kilenc versenyzőből a keszt-
helyi Asbóth Sándor Szakképző 
Iskolából érkezett Huber Ádám 
vehette át a miniszterelnöktől 
az aranyérmet. Ám a szakmun-
káslevéllel a zsebében már azt 
is tudja, hogy a családi műhely-
ben fog dolgozni.

 – Igaz, hogy több szakmája 
is van?

 – Valóban, miután leérettsé-
giztem, megszereztem a logisz-
tikus oklvelet is, tehát  egy köz-
lekedési cégnél is elhelyezked-
hetnék, de engem vonzott a 
szerkezet-lakatos szakma. Édes-
apám is ezt a szakmát űzi, ő is 
ösztönzött, miután van egy vál-
lalkozása. Nagyon szép dolgo-
kat lehet csinálni, mellesleg meg 
is lehet belőle élni, ami manap-
ság ugyancsak fontos szempont.

 – Hogy sikerült a felkészülés?

 – Jó az iskola, a felszerelésé-
ből sem hiányzik semmi, szó-
val zavartalanul készülhettünk. 
Ugyanakkor a versenyen megiz-
zadtam, mert hasonlót sem csi-
náltam még, de azért egész jól 
megoldottam.

 – Milyen volt a verseny 
hangulata, nagyon akartak 
győzni a társai?

 – Mindenki győzni szeretett 
volna, ha már  idejött. De ez nem 
látszott meg a terepen, nagyon 
sportszerű versenyben nyertem.

 – Hogyan tovább? Beáll az 
édesapja mellé a családi vál-
lal kozásba vagy kipróbálja 
magát egy nagy cégnél, eset-
leg külföldön?

 – Én eddig sem szakadtam el 
a családi cégtől, hiszen Kehi-
dakustány csak 15 kilométerre 
fekszik Keszthelytől, minden-
nap bejártam a suliba. Ugyan-
akkor egy keszthelyi cégnél 
vol tam gyakorlaton, s most 
nyá ron is ott dolgozom majd. 
Ám valószínűeg ha ősszel ke-
resne, akkor otthon találna: 
megigértem, hogy a családi vál-
lalkozásban folytatom. Ková-
csolt rácsokat, kerítéseket ké-
szítünk és mindenféle más laka-
tosmunkát is elvállalunk, tehát 
nem unalmas ott sem az élet. 
Később lehet, hogy majd én is 
megpróbálok vállalkozni.

A szerkezetlakatosok győz tese
vállalkozó lesz

dalial

Huber Ádám a családi műhelyben 
fog dolgozni

A kozmetikusoknál nagyon 
szoros volt a verseny. A dön-
tőbe jutott öt lány közül bár-
ki nyerhetett volna, mindössze 
néhány pont választotta el őket 
egymástól. Talán ez volt az oka, 
hogy Varga Tímea Ágnes sír-
va fakadt, amikor meghallotta, 
hogy ő lett az első. Örömköny-
nyei nem apadtak el az ered-
ményhirdetés, sőt, beszélgeté-
sünk alatt sem.

Sírni csak a győztesnek sza-
bad! – próbáltam megnyugtatni 
Székely Éva egykori többszörös 
olimpiai bajnok úszó könyvének 
címével. Csak bólogatott és hüp-
pögött, aztán zokogott tovább. 
Már jókora tömeg gyűlt ösz-
sze körülöttünk, sokan szalad-
tak gratulálni neki, a dobogós 
versenytársak mellett barátok, 
szurkolók, hozzátartozók,  és ő 
boldogan osztogatta a könnyes 
puszikat.

Örömömben sírok, minden fe-
szültség most szabadult fel ben-
nem – mentegetőzött pár perc-
cel később, már mosolyogva. – 
A versenyről azt tudom monda-
ni, hogy megérte. Megérte annyi 
munkával készülnöm rá és ezt a 

szakmát választanom. Hihetet-
lenül nagy élmény volt ez a há-
rom nap. Akinek lehetősége van 
rá, ne habozzon, lépje meg – tet-
te hozzá. Aztán bevallotta, hogy 
a verseny szakmailag és emberi-
leg is próbára tette, nehéz volt 
végigcsinálni és kibírni a nyo-
mást, ami olyankor nehezedik 
az emberre, amikor sok-sok ér-
deklődő szemeláttára dolgozik. 
Sok segítséget kapott felkészítő-
jétől, Rappaport Marianntól. A 

szakmát a Szépmíves Szakképző 
Iskolában sajátította el. Már az 
érettségi idején megfordult a fe-
jében, hogy kozmetikus lesz, de 
akkor még elhessegette magá-
tól az ötletet. Az ELTE-n művé-
szettörténetből szerzett BL dip-
lomát. Utána döntött úgy, hogy 
mégiscsak a kozmetikus szak-
mát választja.

Kreatív, jól tud kommunikál-
ni, szépen, tisztán dolgozik, min-
den feladat teljesítésénél átlago-
san a legmagasabb szintet hozta  
– jellemezte Tímeát Péntek Ber-
nadett, a kozmetikai versenybi-
zottság elnöke. Külön is megdi-
csérte nagyfokú szakmai aláza-
táért. 

– Amikor lezajlott az ered-
ményhirdetés, visszatérve hoz-
zánk az első dolga volt, hogy 
megköszönje a versenybizott-
ság tagjainak a támogatást. Ez 
eddig talán egyszer fordult elő 
az elmúlt öt évben, amióta ne-
ves kozmetikusok társaságában 
bírálóként részt veszek a verse-
nyeken – mesélte Péntek Berna-
dett. Megerősítette, hogy a koz-
metikusoknál az idén kivétele-
sen erős volt a mezőny, hasonló-
ra öt éve volt példa. Ez jó üzenet 
a szakmának – tette hozzá vége-
zetül.

Varga Tímea Ágnes kozmetikus

Sírni csak a győztesnek szabad
Kocsi Margit

Varga Tímea Ágnes sírvafakadt 
örömében

A hegesztő versenyen idén 
nyolcan mérkőztek meg a  dön-
tőben, s a szakemberek szerint 
jobban teljesítettek, mint a ta-
valyiak. Igaz, beszéltem olyan 
tanárral is, aki szerint még 
van hová fejlődni, ha az euró-
pai színvonalat megcélozzák. A 
szakanyag jó, de hiányoznak a 
nyugdíjba vonult szakik, a fi atal 
tanárok még nem tudták őket 
pótolni. 

Szarka Zoltán, a dunújvárosi  
Dunaferr Szakközépiskola és 
Szakiskolát képviselte, s immár 
nem ő volt az első, aki bizonyí-
totta, hogy ott nagyon erős a 
képzés. Ezúttal a nyolcas me-
zőnyből hatan az ő iskolájából 
érkeztek.

 – Van akit a szakma választ, 
s gyerekkora óta készül a pá-
lyára, s van aki szinte bekötött 
szemmel, találomra választ ma-
gának szakmát – mondta. – Én 
érettségi után döntöttem el, 
hogy hegesztő leszek, miután 
az egyik ismerősöm ajánlot-

ta, hogy próbáljam meg. Nem 
bántam meg. Nagyszerű isko-
lába kerültem, jó fej tanárok 
oktattak, az iskola egyébként 
is jól felszerelt az elméleti ok-
tatáshoz. A tanműhelyünk, va-
gyis a hegesztő bázis az egyik 
legkorszerűbb az országban, 

a Dunaferrel közösen üzemel-
teti az iskola. Nekem nem kel-
lett kollégiumba költöznöm, hi-
szen Rácalmáson lakunk, amely 
mindössze 15 kilométerre van 
Dunaújvárostól.

 – A versenyre kiválasztot-
ták, vagy magától jelentke-
zett?

 – A tanárok jelöltek, mert na-
gyon jól, tanultam, az átlagom 
sosem volt rosszabb 4,75-nél.

 – Kemény volt  a verseny?
 – Az irásbeli nem volt nehéz, 

készültem a témákra. A gyakor-
lati már jobban megizzasztott, 
komplex hegesztési faladatot 
kaptunk, modul dobozokat kel-
lett összeszerelni, s ilyet még 
sosem csináltam.

 – Jól tudom, hogy külföldi 
munkára készül?

 – Először is végigbulizom a 
nyarat, aztán jöhet a munka. Va-
lóban remek ajánlatom van egy 
szlovák cégtől, ismerős ajánlott 
be maga helyett. Ám még nem 
döntöttem el, hogy igent mon-
dok-e, lehet, hogy legalább egy 
évig itthon kellene dolgoznom, 
hogy rutint szerezzek. 

A legjobb hegesztők 
Dunaújvárosból jönnek

D. L.

Szarka Zoltán gyerekkora óta készül 
a pályára
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Magyarország rendezheti 
2018-ban a fi atal szakem-
berek európai bajnokságát, 
a EuroSkills versenyt, a 
WorldSkills Europe nemzet-
közi szervezet köz gyű lésé nek 
legutóbbi döntése szerint.

A bajnokságot minden máso-
dik évben tartják meg más-más 
tagországban. A 2018-as ver-
senyre Norvégia és Magyaror-
szág pályázott, és a döntés alap-
ján 17:8 arányban Magyarország 
nyerte el a rendezési jogot.

A fi atal magyar szakemberek 
2008 óta vesznek részt ezen a 
megmérettetésen, legutóbb Bel-
giumban öt arany, egy ezüst és öt 

bronzérmet nyertek el a magyar 
versenyzők.

 Az idei verseny a franciaor-
szági Lille-ben lesz október ele-
jén, 2016-ban pedig a svédorszá-
gi Göteborgban rendezik a baj-
nokságot, ahol szintén népes 
csapattal vesznek majd részt a 
magyarok.

A magyar kormány és a Ma-
gyar Kereskedelmi és Iparka-

mara (MKIK) között 2010-ben 
kötött szakképzési keret meg-
állapodás értelmében 2011-től a 
WorldSkills (szakmák olimpiája) 
és a EuroSkills (fi atal szakem-
berek európai bajnoksága) ver-
senyekkel kapcsolatos feladato-
kért az MKIK a felelős.

A kamara a kormány és a Nem-
zetgazdasági Minisztérium támo-
gatásával, a gazdaság szereplői-
nek bevonásával 2011-2013 kö-
zött teljes körű reformot hajtott 
végre a szakképzés rendszeré-
ben, így például 2013 szeptem-
berétől bevezették a duális szak-
képzés rendszerét Magyarorszá-
gon – hangsúlyozta az MKIK.

Az MKIK közölte, Magyaror-
szág Belgiumban a 23 ország kö-
zül a 6. helyen végzett. A dobo-
gós versenyzők teljesítményük 
elismeréseként miniszterelnöki 
ösztöndíjat kaptak.

A belgiumi sikerekre építve, 
a szakképzésben jelenleg is zaj-
ló változások, valamint a szak-
munkás pálya népszerűsítésé-
nek egyik eszközeként a kama-
ra 2013 decemberében, a tér-
ségben elsőként pályázta meg a 
2018-as EuroSkills megrendezé-
sének jogát. A  EuroSkills Buda-
pest 2018 verseny a magyar kor-
mány teljes körű támogatásával 
valósul meg.

Az erősáramú elektrotechni-
kusok versenyében Vér Bence, a 
debreceni Gábor Dénes Elektro-
nikai Műszaki Szakközépiskola 
és Kollégium tanulója végzett az 
első helyen.  Ennek az iskolának 
a diákja a kategória második he-
lyezettje is.  

 – Minek köszönhető, hogy 
ugyanabból az iskolából ket-
ten is ilyen jól szerepeltek? 

 – Ezt nem tudom megmonda-
ni. Csak azt, hogy mi erősen ké-
szültünk, sokat tanultunk, er-
re a fordulóra pedig inkább már 
a gyakoroláson volt a hangsúly. 
Alaposan átvettük azokat a tech-
nológiai folyamatokat, amelye-
ket nem tanítanak minden is-
kolában, és amelyek nagy kéz-
ügyességet, illetve speciális tu-
dást igényelnek. Én valószínűleg 
ennek köszönhetően nyertem 
meg a versenyt. 

 – Melyek azok a folyama-
tok, amelyeket nem minden-
hol tanítanak?

 – Kétféle gyártástechnológia 
létezik: a furatszerelt és a felület-

szerelt. Ez utóbbit nagyon kevés 
iskolában tudják tanítani, mert 
nagyon drága hozzá az eszköz-
park. A mi iskolánk szerencsé-
re elég jól felszerelt e téren és  
ennek köszönhetően ezt a tech-
nológiai folyamatot is jól el tud-
tuk sajátítani. A versenyre is sa-
ját eszközt hoztunk, ez mindket-
tőnknek nagy segítség volt, a má-

sodik helyezett Szabó Péternek 
ugyanúgy, mint nekem. 

 – Az elektrotechnikus a ke-
resett szakmák között van: 
nyilván ez is befolyásolta a 
döntését, amikor pályaválasz-
tás előtt állt. 

 – Nem igazán. A nyolcadik osz-
tály elvégzése után két iskolába 
jelentkeztem, egy faipari és egy 
elektronikai szakközépiskolába. 
Ez utóbbit jelöltem meg első he-
lyen, mert egy kicsivel közelebb 
állt hozzám, mint a faipar. Szeren-
csére ide vettek fel. Az érettségi 
után folytattam a szakmatanulást, 
most vagyok végzős. A versenyen 
a sikeres szerepléssel már meg 
is szereztem a képesítést, ezután 
nem kell záróvizsgát tennem. 

 – Mik a további tervei? 
 –  A Bánki Donát Egyetem gé-

pészeti és mechatronikai szaká-
ra megyek tovább, mechatroni-
kai mérnöknek készülök.  

 – Nemzetközi versenyek, 
esetleg külföldi ösztöndíj 
vagy gyakorlatszerzés nem 
szerepel a tervei között?

 – Nem.  Elsősorban azért, mert 
nem szeretem az idegen nyelve-
ket. Maradok a magyarnál és itt-
hon.

Magyarország rendezheti a 2018-as 
szakmunkás Európa-bajnokságot

Sikert hozott az alapos felkészülés 

Vér Bence mérnöknek készül

Tudósítónktól

(loli)

Facsar Ilonának, a cukrász-
verseny győztesének tulajdon-
képpen már egészen kiskorá-
ban megoldódott a pályavá-
lasztás kérdése. Mint elmesél-
te, a családjában korán kiala-
kult a konyhai munkamegosz-
tás. Édesanyja főzött, ő pedig – 
amint engedték – elkezdett sü-
tögetni. Ehhez olyan ellenállha-
tatlan kedvet érzett, hogy egy-
értelmű volt: a cukrász szakmát 
választja hivatásának. Elkötele-
zettsége az érettségi után sem 
változott, ezért tanulmányait 
a Szolnok Szolgáltatási Szak-
középiskola és Szakiskola Ke-
reskedelmi és Vendéglátóipari 
Tagintézményében folytatta. 
Hangsúlyozta: az ő döntését te-
hát a legkevésbé sem befolyá-
solta, hogy a médiának köszön-
hetően a cukrászat ma igen 

népszerű szakma. Sokan a   té-
véműsorok hatására választják, 
s persze csak a könnyebbik ré-
szét látják, azt nem, hogy ez a 

szakma valójában komoly álló-
képességet igényel. A gyakor-
latban a napi munka ugyanúgy 
zajlik, mint a versenyre való 
felkészülés során: korai kelés, 
majd utána egész napos mun-
ka, akár késő estig is…  Az idei 
Szakma Sztár győztesét azon-
ban mindez nem tántorítja el 
a szakmától, hiszen a cukrá-
szat minden részletét szereti. 
Talán a díszítést kedveli a leg-
jobban, a többi munkafázisnál 
egy kicsivel vonzóbb a számá-
ra – árulta el. Ennek ellenére 
elképzelhető, hogy a következő 
években kevesebb sütemény 
kerül ki a keze alól. Reményei 
szerint ugyanis ősztől a Szegedi 
Tudományegyetem élelmiszer-
mérnöki karának hallgatója 
lesz. Számol azzal, hogy ha fel-
sőfokon ugyanolyan komolyan 
veszi a tanulást, mint a cukrász 
szakma elsajátítását, akkor az 
egyetemi évek alatt nem igen 
marad ideje sütögetésre.

Aranyérmes cukrászlány

Egyetemen folytatja a tanulást
(losonczi)

Facsar Ilona a díszítést kedveli 
a legjobban

Vér  Bence az érettségi után is 
folytatta a szakmatanulást

„A kiválóság nem örökletes. 
A minőség nem veled született. 
Csak akkor lehetsz a legjobb, 
ha a legjobbakkal veszed fel a 
versenyt.”  

Az iskola névadójától szár-
mazó idézet az alap fi lozófi ája a 
Gundel Ká roly Vendéglátóipari 
és Idegenforgalmi Szakkép-
zőnek, amelynek végzős diák-
ja nyert a szakácsok versenyé-
ben. Ruff Dávid „ifjabb” évei-
ben cukrász jövőről álmodott, 
de aztán mégis a szakács szak-
ma mellett döntött, amelyet – 
mint elmondta –  nagyon szeret.  

A látszat ellenére a verseny 

nemcsak főzésből állt, hanem a 
kreativitást, a rendezettséget, a 
szervezőképességet és a higié-
niát ugyanúgy pontozták, mint 
az ízeket.  A résztvevők ezen kí-
vül írásbeli és szóbeli vizsgán 
is összemérték a felkészültsé-
güket. Az előbbin a gazdasági 
ismeretekről, az utóbbin pedig 
az élelmiszer alapanyagokkal 
kapcsolatos tájékozottságról 
és a nyelvtudásról kellett szá-
mot adni. 

Az aranyérmes Dávid úgy 
tervezi, hogy egyelőre a jelen-
legi gyakorlati helyén marad, 
néhány év múlva pedig meg-
próbálkozik a főiskolával is – 
árulta el lapunknak a verseny 
eredményhirdetése utáni ün-
nepségen.

Nemcsak főzni tud

Ruff Dávid lett a legjobb szakács
– loli –

Ruff Dávid szerint fontos 
a kreativitás is

Magyar versenyzők a Belgiumban rendezett EuroSkills-en

Kiss Tibor, a villanyszerelő 
kategória győztese valószínű-
leg a szakképzéssel foglalkozó 
szakemberek álma. 

Nemcsak a versenyen el-
ért nagyszerű eredménye mi-
att, hanem azért is, mert már 
14 éves korában teljes tudatos-
sággal választott hivatást magá-
nak. A debreceni Beregszászi 
Pál Szakközépiskola és Szak-
iskola tanulója ugyanis a szak-
maválasztásnál elsősorban azt 
vette fi gyelembe, hogy mire van 
szükség a munkaerőpiacon, mi-
vel tud majd a legjobban érvé-
nyesülni.  Ebben nyilván a pél-
da is segített, hiszen a családjá-
ban van villanyszerelő, tehát – 

ha közvetlen tapasztalatot nem 
is szerzett, de hallott már a pá-
lya szépségeiről és nehézségei-
ről is. 

Tervei között a továbbtanulás 
is szerepel, de mindenképpen a  
szakmájában szeretné tovább 
képezni magát.  Mint elmondta, 
ez nem feltétlenül felsőfokú ké-
pesítés megszerzését jelenti, 
hanem olyan tanfolya mok el-
végzését, amelyeken a legújabb 
technológiákat és mód szereket 
sajátíthatja el, és ame lyek segí-
tik a későbbi, sza ko sodásról 
szőtt elképzeléseinek megvaló-
sítását. 

Bár korábban kacérkodott a 
gondolattal, hogy esetleg kül-
földön is szerencsét próbál, 
mára már biztos abban, hogy 
inkább itthon szeretne boldo-
gulni.

A szakmán belül szeretne fejlődni

Kiss Tibor, a tudatos villanyszerelő
itthon szeretne boldogulni

– losonczi –

Kiss Tibor családjában van már 
villanyszerelő

A versenyeken résztvevő szakmák
 

SZKTV:  
ács, állványozó • bőrdíszműves • burkoló • bútorasztalos 

• cuk rász • élelmiszer- és vegyiáru-eladó • épületasztalos 

• férfi  szabó • festő, díszítő, mázoló és tapétázó • fodrász • 
gázfogyasztóberendezés- és csőhálózat-szerelő • gépi forgácso-
ló • géplakatos • hegesztő • hűtő- és klímaberendezés-szerelő, 
karbantartó • kárpitos • kozmetikus • kőműves • központifűtés- 
és csőhálózat-szerelő • műszakicikk eladó • női szabó • pincér • 
szakács • szerkezetlakatos • szerszámkészítő / tetőfedő • villany-

szerelő • vízvezeték- és vízkészülék-szerelő.

OSZTV: 
automatikai műszerész • bútoripari technikus • elektronikai tech-
nikus • erősáramú elektrotechnikus • épületgépész technikus • 
gépgyártástechnológiai technikus • kereskedő • magasépítő 

technikus • mechatronikai műszerész • vendéglős.

A nyerteseknek Orbán Viktor miniszterelnök gratulál


